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سرمقاله

شرایط ایجاد ثبات 
در بازار ارز 

کارایــی هــر تصمیمی از 
عارضه یابی درست، رویکرد 
واقع بینانــه و برنامه های 
هوشمند مربوطه بستگی 
دارد. ایجاد ســامانه ها، مراکز و تالارهای عرضه 
ارز، نشان گر نبود تصمیم واحد و کارآمد در طول 
سالهای گذشته اســت. تجربه دهه های گذشته 
ایران و جهان نشان می دهد هیچ گاه قیمت گذاری 
دستوری مفید نبوده است. اما متاسفانه هر ساله 
شاهد تکرار این رویکرد چه در خصوص ارز و چه 
در خصوص قیمت کالاها را شاهد هستیم.  راه مهار 
تورم رشد تولید است. قیمت گذاری دستوری باعث 

نابودی تولید و... 

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد:

تسهیل تضامین دریافت 
تسهیلات برای دانش بنیان ها

دولت نرخ سازی دلار در فضای مجازی را متوقف می کند 

حذف  سوداگران  از  بازار  ارز 
صفحه3

صفحه2

صادرات ۱۶ میلیارد  دلاری  محصولات  پتروشیمی
۱۴  میلیارد   دلار   ارز   به   سامانه   نیما   تزریق   شد 

بر اســاس اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی 
شرکت های دانش بنیان می توانند برای دریافت 
تسهیلات از شبکه بانکی از ضمانت های تعهد 
پرداخت بهره مند شــوند. به گزارش صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، این تفاهم صبح امروز، 
یک شــنبه ۲۰ فروردین مــاه ۱۴۰۲ در محل 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری بین علی وحــدت رئیس 
هیئت عامل صنــدوق نوآوری و شــکوفایی، 
البرز محمــدی مدیرعامل صنــدوق ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی و محمد حســن مقیسه مدیرعامل 
صنــدوق ضمانت ســرمایه گــذاری صنایع 
کوچــک وزارت صنعت، معــدن و تجارت و با 
حضور دکتر روح الله دهقانــی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور 
به امضا رسید. این تفاهم نامه با هدف تسهیل 
تضامین مورد نیاز شــرکت های دانش بنیان 
تولیدی دارای مجــوز فعالیت تولیدی و تعداد 
پرســنل کمتر از ۵۰ نفر و فروش کمتر از ۲۰ 
میلیارد تومان برای دریافت تسهیلات از شبکه 
بانکی منعقد شــده است. بر اســاس مفاد این 
تفاهم نامه اخذ ضمانت نامــه اعتباری یا تعهد 
پرداخت در قبال ارائه صرفاً اســناد تجاری در 
ســریع ترین زمان ممکن و بــا حداقل هزینه 
انجام می شــود. همچنین قرار است بخشی از 
ودیعه مورد نیاز برای صدور ضمانت نامه توسط 
صندوق نوآوری و شــکوفایی تأمین شود و هر 
شــرکت دانش بنیان واجد شــرایط می تواند 
 تا ســقف ۱۰ میلیــارد تومــان از این خدمت 

بهره مند شود.

اجتماعی

فرمانده کل انتظامی کشــور با بیــان اینکه موضوع 
کشف حجاب یکی از دغدغه های مهم مردم متدین و 
آحاد جامعه است، گفت: پلیس از شنبه ۲۶ فروردین 
ماه جاری با این موضوع در سه حوزه معابر عمومی، 
خودرو و اماکن برخورد می کند. سردار احمدرضا رادان 
درخصوص اجرای قانون عفاف و حجاب، اظهارکرد: در 
ابتدای حکم مسئولیت و فعالیت بنده در فرماندهی کل 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران اعلام کردم، وظیفه 
خود و همکارانم می دانم که دغدغــه های مردم را 

شناسایی و بر اساس آن اقدام کنیم.
فرمانده کل انتظامی کشور تصریح کرد: موضوع مبارزه 
با سرقت، جمع آوری معتادان متجاهر و قاچاق کالا از 
مطالبات مردم و جزو اولویت های پلیس طی دو ماه 
پایانی سال گذشته بود که امسال نیز با جدیت ادامه 
خواهد داشت. وی افزود: در سال جاری موضوع کشف 
حجاب که یکی دیگــر از دغدغه های مردم  متدین، 
آحاد جامعه بود و حتی قوه قضائیه و دولت نیز طی 
ابلاغ هایــی پیگیر آن بودند، در دســتور کار پلیس 

قرار گرفت.
سردار رادان ادامه داد: اگرچه در مرحله اول این گونه 
تصور نمی شود که یک مسئله اجتماعی است، ولی 
همه سر ریزهای اجتماعی به نوعی پیوند انتظامی هم 
پیدا می کنند. بنابراین بایدها و نبایدهایی به دنبال 

خواهد داشت.
عالی ترین مقام انتظامی کشور عنوان کرد: بر این باور 
هستیم که بانوان عزیز ایران بانوانی عفیف و اخلاق 
محور هســتند که به ســلامت جامعه توجه دارند، 
چراکه ســلامت جامعه در حفظ حجاب مناسب و 
در خور شأن آنهاســت که بانوان عزیز آن را رعایت 

می کنند، اما عده قلیلی هســتند که از این موضوع 
غافل مانــده  و رفتاری غیر از این دارنــد، لذا  انتظار 
داریم واحدهای فرهنگی هم به وظیفه خود در این 
 خصوص عمل کنند تا آن عده قلیل نیز متوجه این 

غفلت شوند.
وی خاطر نشان کرد: پلیس در سه حوزه معابر عمومی، 
خودرو و اماکن که کشف حجاب بعضا در آنها صورت 
می گیرد اقدام هایی را به صورت جدی برنامه ریزی و با 
اعلام خبر قبلی از شنبه آینده  ۲۶ فروردین ماه جاری 

در این سه حوزه اجرایی خواهد کرد.
فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به استفاده از فن 
آوری و تجهیزات پیشرفته جهت شناسایی فرد خاطی 
در حوزه معابر عمومی، افزود: در ابتدا به وی تذکر داده 
خواهد شد و بعد از آن فرد با مدارک به حوزه قضائی 

معرفی تا به پرونده اش رسیدگی شود.
وی عنوان کرد: در حوزه خودرو بــار اول تذکر داده 
خواهد شد و درصورت تکرار به هر نحو ممکن خودرو، 
توقیف سیســتمی و در مرحله بعد توقیف در محل 
و ســپس در مرحله آخر انتقال خودرو به پارکینگ 
صورت خواهد گرفت و همینجا از رانندگان عزیز به 
ویژه مالکان خودرو می خواهیم در این خصوص دقت 

کافی را داشته باشند.
ارشدترین مقام انتظامی کشــور درخصوص حوزه 
صنوف، تاکید کرد: صنوفی که متصدیان آن احیانا 
کشف حجاب می کنند حتما مورد توجه جدی قرار 
گرفته و به آنها تذکر داده خواهد شد و در صورت تکرار 
اخطار پلمب و در نهایت پلمب واحد صنفی در دستور 
کار قرار می گیرد این مورد شامل باغ تالارها، رستوران 

ها و مراکزی از این دست هم خواهد شد.

فیلم ســینمایی »فســیل« به کارگردانــی کریم 
امینی و تهیه کنندگی ســید ابراهیــم عامریان به 
فروش بالای پنجاه میلیارد رسید. به گزارش روابط 
عمومی پروژه، این فیلم ســینمایی، بــا جابه جایی 
رکورد بیشترین فروش روزانه سینما، آمار بیشترین 
فروش گیشــه ای در یک روز را با چهــار میلیارد و 
صد و چهل میلیــون تومان دوبــاره از آن خود کرد. 
»فسیل« که رکورد جذب بیشترین تعداد مخاطب 
در یک روز را دارد، طی بیســت و پنــج روزی که از 

 اکران آن می گذرد، بیش از یــک میلیون مخاطب 
داشته اســت. بهرام افشــاری، هادی کاظمی، الناز 
حبیبی، الهه حصاری، ایمان صفا، سید جواد هاشمی، 
غلامرضا نیکخواه، سمانه منیری، امید روحانی، علیرضا 
استادی، قاسم زارع، خشایار راد، مجید شهریاری و 
بابک کریمی در »فسیل« به ایفای نقش می پردازند. 
این فیلم کمدی که رونق تازه ای به وضعیت گیشــه 
داده؛ توسط فیلمیران پخش می شود. »فسیل« با حال 

و هوای نوستالژیک، یادآور تهران دهه ی پنجاه است.

شــورای صدور پروانه نمایش آثار غیر سینمایی با 
نمایش ۸ عنوان فیلم بلند داستانی و ۱۱ عنوان فیلم 

مستند و ۱۳ عنوان فیلم کوتاه داستانی موافقت کرد.
به گزارش سازمان سینمایی و سمعی بصری، شورای 
پروانه نمایش فیلم های غیرسینمایی در جلسه اخیر 
با صدور پروانه نمایش ۸ عنوان فیلم داستانی بلند: 
»فرشته مزاحم« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمد 
کریمی، »ژیوار« به تهیه کنندگی و کارگردانی مریم 
امینی، »سگ کش« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
حسین نصیری، »بچه های دشت« به تهیه کنندگی 
عباس مسعودی و کارگردانی اسماعیل مسعودی، 
»هم پا« به تهیه کنندگی و کارگردانی اصغر مظاهری، 
»تفریح« بــه تهیه کنندگی مشــترک محمد رضا 
رحمانیان  و محمد رضا صابری و کارگردانی محمدرضا 
صابری، »زخم کهنه« به تهیه کنندگی مشــترک 
مرتضی حسینی  و فلور نظری و کارگردانی مجتبی 
اسدی پور و »سگ دست« به تهیه کنندگی افسانه 

شکاری و کارگردانی تقی علی آبادی موافقت کرد.
همچنیــن ۱۱ اثر مســتند »شــراب ربانــی« به 
تهیه کنندگی مشــترک فرزین رضائیان  و حسین 
حضرتــی و کارگردانی فرزین رضائیان، »شمشــیر 
داموکلس« بــه تهیه کنندگــی و کارگردانی امین 
کریمی، »ذوالفقار« به تهیه کنندگی مهدی اکبری 
و کارگردانــی ناصــر طاهریــان، »رویــای من« به 
تهیه کنندگی و کارگردانــی مهدی خطیبی، »رنج و 
رنگ« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمد ســجاد 

آقاجانی، »آرگوس« بــه تهیه کنندگی و کارگردانی 
یاسر شاهسواری، »مؤذن خوش صدا« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی علی براری، » نگاهی نو« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی حسین نصیری، »رخصت پهلوان« و »مادرم 
زهرا« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمد کریمی و 
»برفآب« به تهیه کنندگی مشترک احمد آزاد و عابدین 
رستمی و کارگردانی احمد آزاد پروانه نمایش آثار غیر 

سینمایی سازمان سینمایی را اخذ کردند.
در این شورا برای ۱۳ اثر داستانی کوتاه »نشنیدن« 
به تهیه کنندگی نســا کربلایی و کارگردانی احمد 
صمیمی، »صد و هجده« بــه تهیه کنندگی مهدی 
عظیمی میرآبادی و کارگردانی محمدرضا جنت خواه، 
»هیما« بــه تهیه کنندگی و کارگردانی ســجاد باغ 
شیخی، »یک مورد« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
وحید آبرود، »تنگه« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
مقداد جلالــی، »جِنُک« بــه تهیه کنندگی مهدی 
میرحسینی و کارگردانی حامد غنی، »سیاهسنگ« 
به تهیه کنندگی مازیار هاشمی و کارگردانی محمد 
لطفیــان، »کلاس اول صبح« بــه تهیه کنندگی و 
کارگردانی علی میرزایی، »راش« به تهیه کنندگی 
مهدی اکبــری و کارگردانی مهدی تقــی پور، »بی 
منطق« به تهیه کنندگی و کارگردانی مهدی اکبری، 
»حصارتن« بــه تهیه کنندگــی و کارگردانی ناصر 
عباسی، »بانوی خیال« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
یاسر شاهسواری و »به حکم شاه« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی سجاد باغ شیخی پروانه نمایش صادر شد.

رادیو صبا به مناسبت فرا رسیدن شب های قدر ویژه برنامه 
»شهر بهشت« را به روی آنتن می برد. به گزارش روابط 
عمومی رادیو صبا، این شــبکه رادیویی به مناســبت 
فرارسیدن شب های قدر ویژه برنامه هایی متناسب با 
این ایام تدارک دیده است. »شهر بهشت« عنوان یکی از 
ویژه برنامه هایی است که به این مناسبت پخش می شود. 
این ویژه برنامه در آستانه شــهادت امیرالمومنین )ع( 
متونی به انضمام بخش های ترانه، تصنیف، قطعات فیلم 

و ... را برای شنوندگان روی آنتن می برد.
آزاده شاهرخ مهر، تهیه کننده این برنامه در توضیحاتی 

گفت: در روزهایی که عزیزی از بزرگان و ائمه را از دست 
می دهیم، شهر بوی بهشت می گیرد. دستت را که بلند 
کنی، دست خدا را در دست هایت احساس می کنی، 
شهر بهشت، لحظاتی از جنس بهشت را برایتان به ارمغان 
می آورد. وی بیان کرد: این ویژه برنامه در آستانه شهادت 
امام علی )ع( با ترکیب متون، دلگویه ها، ترانه و تصنیف 
در وصف حضــرت علی )ع( تلاش مــی کند لحظات 
ماندگاری را برای مخاطبان می سازد. ویژه برنامه »شهر 
بهشت« هر شب ساعت ۲۱ با اجرای لاله جلال آبادی در 

۶ قسمت از رادیو صبا پخش می شود.

رئیس جمهور در دیدار با جمعی از نمایندگان اصناف، 
اتحادیه ها و بازاریان گفت: اعتقاد راسخ داریم که دست 
جریان دلالی باید از نظام تأمین و توزیع قطع شود و باور 
داریم که خود تشکل های صنفی بهتر از هر کس دیگری 
می توانند در این راستا ایفای نقش کنند. آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نشستی صمیمی با 
جمعی از نمایندگان اصناف، اتحادیه ها و بازاریان که با 
ضیافت افطار پایان یافت، حمایت از اتحادیه ها و اصناف 
را سیاست اصولی دولت مردمی دانست و بر مشارکت 
موثر بخش خصوصی در اقتصاد به عنوان راهکار اساسی 
تحقق شعار سال تاکید کرد. وی با تجلیل از نقش مهم و 
موثر اصناف در مقاطع مختلف تاریخ انقلاب، از مبارزات 
قبل از انقلاب تا دوران دفاع مقدس و زمان تحریم های 
ظالمانه دشمن، تصریح کرد: به اعتقاد دولت مردمی 
امور مربوط به تولید و توزیــع و نظارت بر اصناف باید 
به اتحادیه ها واگذار شود و دولت صرفا نقش حمایتی و 
هدایتی داشته باشد. رئیس جمهور اصناف و اتحادیه ها را 
بهترین ناظران بر فعالیت اصناف دانست، به شرط آنکه 
اتحادیه ها با نظارت متعهدانه خود اولین مدعی تخلفات 
هم صنفان خود بوده و حقوق و منافع مصرف کننده و 

تولیدکننده را توأمان مدنظر داشته باشند.
رئیســی با اشــاره به اظهارات تعدادی از سخنرانان 
در این نشســت درباره اهمیت مقابله مؤثر با دلالی و 
واسطه گری، تصریح کرد: اعتقاد راسخ داریم که دست 
جریان دلالی باید از نظام تأمین و توزیع قطع شود و 
باور داریم که خود تشکل های صنفی بهتر از هر کس 

دیگری می توانند در این راستا ایفای نقش کنند.
وی همچنین با اشاره به درخواست های مطرح شده 
برای پرهیز از قیمت گذاری های دستوری، خاطرنشان 
کرد: آنچه در سیاســت های دولــت محوریت دارد 
جلوگیری از اجحاف به تولیدکننده و مصرف کننده 
اســت و میدان دادن به اتحادیه ها و اصناف می تواند 
علاوه بر تنظیم بازار و جلوگیری از وارد شدن اجحاف 
به هر یک از ارکان تولید و مصرف، باعث برخورد موثر با 
واسطه ها به عنوان برهم زنندگان نظام تأمین و توزیع 
نیز بشود. رئیس جمهور همچنین قاچاق کالا را باعث 
وارد آمدن ضربات مهلک بر پیکر تولید، اشــتغال و 
اقتصاد کشور دانست و گفت: مقابله با قاچاق کالا باید از 
مبدأ صورت گیرد و البته در این مسیر نیز تشکل های 
صنفی می توانند با انضباط بخشی به واردات، صادرات و 
نظام تأمین و توزیع، سهم مؤثری در جلوگیری از توزیع 

کالای قاچاق در بازار داشته باشند.
رئیسی همچنین با اشاره به طرح درخواست استمهال 
تسهیلاتی که تولیدکنندگان پس از آغاز اجرای طرح 
مردمی شدن یارانه ها دریافت کرده بودند، اضافه کرد: 
استمهال این تسهیلات و نیز تأمین سرمایه در گردش 
برای تولیدکنندگان از موارد قابل بررســی است که 
رئیس کل بانک مرکزی و وزیر صنعت، معدن و تجارت 
آن را پیگیری خواهند کرد. وی با بیان اینکه علی رغم 
همه تحریم ها و دشمنی ها ذخایر ارزی کشور خوب و 

قابل اتکا است، تخصیص به موقع ارز و ثبات قیمت آن 
را از جمله مسائل مهمی دانست که دولت باید در این 
دو زمینه از تولید و تأمین کنندگان کالاهای اساسی 
و مواد اولیــه حمایت کنــد. رئیس جمهور در بخش 
دیگری از سخنانش با بیان اینکه سامانه های نظارتی 
جایگزین اتحادیه ها و اصناف نخواهند بود، بلکه امکانی 
برای تسهیل جمع آوری، جمع بندی و ارائه اطلاعات 
هستند، تصریح کرد: مسئولیت اصلی در عرصه نظارت 
بر فعالیت های اقتصادی بر عهده نیروهای انســانی 
کارآمد و صاحب تجربه ای اســت که در میدان عمل 
آب دیده شده و مورد اعتماد اصناف قرار گرفته و اینک 
به عنوان نماینده اصناف و مشاغل مختلف به عضویت 

اتحادیه های صنفی درآمده اند.
رئیسی همچنین از نقش آفرینی مثبت بسیج اتحادیه ها 
و اصناف در راســتای تلاش برای ایجاد زنجیره امین 
تأمین و توزیع کالا قدردانی کرد. در این نشســت که 
علاوه بر جمع زیادی از اعضــای اتحادیه ها و اصناف، 
رئیس کل بانک مرکزی و وزرای صنعت، معدن و تجارت 
و جهادکشاورزی نیز حضور داشتند، فرزین در سخنانی 
با تشــریح تلاش های بانک مرکزی برای تســهیل و 
تسریع ثبت ســفارش و تخصیص ارز به متقاضیان، 
گفت که به زودی زمان ثبت سفارش تا تخصیص ارز از 
حدود ۴۰ روز فعلی به 7 تا ۱۰ روز کاهش خواهد یافت.

در این نشست که ۱۶ نفر پیش از رئیس جمهور به ایراد 
ســخن پرداختند، علاوه بر رئیس اتاق اصناف ایران، 
رؤسای اتحادیه تولیدکنندگان نان های حجیم، اتحادیه 
مرکزی مرغداران تخم گذار، بنیــاد ملی گندم کاران، 
اتحادیه کشوری فروشــگاه های زنجیره ای، اتحادیه 
طیور، اتحادیه خواربارفروشان، اتحادیه فروشندگان 
مصالح ساختمانی، اتحادیه مشــاوران املاک، یکی از 
اعضای هیئت عالی نظارت بر اصناف، قائم مقام اتحادیه 
مرغداران گوشــتی، نماینده کارآفرینــان برتر زنان، 
هماهنگ کننده اتحادیه های مرتبط با بانوان و نماینده 
انجمن های صنفی گاوداران ایران در سخنانی به تشریح 
دیدگاه ها و مطالبات صنف خــود پرداختند. اجرای 
صحیح همه الزامات طرح مردمی سازی یارانه ها، تأمین 
به موقع ارز مورد نیاز واردات نهاده های دامی، دریافت 
پول نهاده های دامی به شکل مدت دار، کمک به بهبود و 
ارتقای شیوه های تولید، واگذاری نظارت بر تولید و توزیع 
به تشکل های صنفی، اعطای مشوق های صادراتی برای 
تولیدات خانگی و روستایی، افزایش سهم کشاورزی در 
بودجه و برنامه ریزی، ایجاد پوشــش تأمین اجتماعی 
برای کشاورزان، صیانت از اراضی کشاورزی، پرداخت 
به موقع مطالبات گندمکاران، اصلاح، یکپارچه سازی 
و مدرن ســازی نظام توزیع ، تقویــت و روزآمدکردن 
نظارت بر نظام تأمین و توزیع، حذف واسطه ها و دلالان 
و بهره گیری بیشتر از تجارب فعالان اقتصادی و بویژه 
اعضای اتحادیه هــا و اصنــاف در تصمیم گیری های 
اقتصادی از جمله مسائل مطرح شده از سوی اعضای 

تشکل های صنفی اقتصادی در این نشست بود.

سازمان غذا و دارو شــرایط صادرات اقلام دارویی در 
ســال جدید را اعلام کرد. در اطلاعیه سازمان غذا و 
دارو به کلیه شرکت های داروسازی و صادر کننده دارو 
آمده است:» عطف به مصوبات ستاد تدابیر ویژه مورخ 
۱۶/۱۲/۱۴۰۱ بدینوسیله موارد زیر را به منظور توسعه 
صادرات اقلام دارویی و همچنین رفع موانع پیشروی 

شرکتها در امر صادرات، به اطلاع می رساند:
۱. به منظور شفافیت و برنامه ریزی دقیق تأمین اقلام 
دارویی، مقتضی اســت کلیه شرکت های صادراتی، 
ظرفیت و برنامه تولید ماهیانه خود تا پایان سال ۱۴۰۲ 
را کتبا و بصورت رسمی به این اداره کل اعلام کنند. 
۲. در صورت عمل به برنامه تولید، با ملاحظه ظرفیت 
تولید به کار گرفته شده: در موارد عدم کمبود، شرکت 
تولیدکننده مجاز است مازاد تولید خود را با اخذ مجوز 
صادرات صادر کنــد. در موارد کمبــود و در صورت 
بحرانی نبودن آن، شرکت تولیدکننده مجاز است ۳۰ 
تا ۵۰ درصد مازاد تولید خود را با اخذ مجوز صادرات 
صادر کند. در موارد درخواســت صادرات به منظور 
شرکت در بازارِ تأمین فوریتی دارو/مناقصات دارویی و 

یا صادرات محصول ثبت شده در کشورهای نیازمند 
به ثبت، در صورت بحرانی نبودن کمبود، شرکت مجاز 
به صادرات است. در صورت احتمال مشکل در تأمین 
داخلی، از شــرکت تولیدکننده تعهدات لازم جهت 
جبران نیاز داخلی اخذ و یا معادل سهم مربوطه از سایر 

مسیرها از جمله واردات تأمین می گردد.
در موارد ورود موقت، شرکت مجاز به صادرات مازاد 
تولید خود است. ۳. در صورت عدم انجام تعهد تأمین، 
کلیه درخواســتهای صادراتی آن شــرکت تا زمان 
انجام تعهدات تأمین تعلیق خواهد شد.۴. در صورت 
افزایش نیاز بازار، اداره کل مخیّر به تأمین دارو از سایر 
مسیرهای در دسترس است.۵. در مورد صادرات اقلام 
دارویی با دوز اختصاصی و متفاوت با دوزهای مصرفی 
داخل کشــور، مجوز صادرات صرفاً با ارائه تأییدیه 
وزارت بهداشت کشور مقصد و بدون ارائه CPP صادر 
خواهد شــد. ۶. در صورت افزایش سه برابری ارزش 
ارزی صادرات شرکت در ســال ۱۴۰۲ در مقایسه با 
سال قبل، مسیربندی ۳ مورد از پروانه های درخواستی 
آن شرکت در اداره ثبت و بررسی ارتقا خواهد یافت.«

رئیسی: جریان دلالی از نظام تأمین و توزیع قطع شودبرخورد پلیس با بدحجابی از شنبه

شرایط صادرات دارو در سال جدید 

سياسیفرهنگی 

»فسیل« پنجاه میلیاردی شد

صدور پروانه نمایش برای 32 اثر غیرسینمایی

»بوی بهشت« ویژه برنامه شب های قدر شد



اقتصاد2
ایران

آغاز شکستن حباب انواع سکه
طی معاملات روزهای گذشته در بازار سکه، 
خریداران بــزرگ از این بازار خارج شــده و 
معامله گران خرد نیز تــوان بالا بردن قیمت 
ها را ندارند؛ بــا تثبیت قیمــت ارز در کانال 
های کنونــی و یا نزول آن می تــوان امیدوار 
بود حباب ســکه طی روزهای آینده شــروع 
به خالی شــدن کند. با توقف رشــد قیمت 
دلار در بــازار غیررســمی، قیمــت انــواع 
 ســکه در روزهای گذشــته نیز بــا کاهش 

مواجه شد.
در هفته  های اخیر، سکه تمام بهار آزادی توان 
تثبیت بالای محدوده ۳۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان را نداشته و همین موضوع موجب شده 
اســت که برخی فعالان از محدوده یاد شده 
به عنوان مقاومت بزرگ بازار سکه یاد کنند. 
رابطه بین سکه و ارز بیشتر از ناحیه تغییرات 
دلار بوده و در روزهای گذشته که نرخ دلار با 
کاهش روبرو بوده است، قیمت انواع سکه نیز 

با کاهش روبرو شده است.
فعالان اقتصادی می گوینــد در صورتی که 
نرخ دلار صعودی شــود، این امر ممکن است 
بر روی قیمت ســکه هم اثر بگــذارد. قیمت 
ســکه با حباب بالای ۳۰ درصد، بدون رشد 
قیمت دلار، برای مدت طولانــی نمی  تواند 
بالای مرز ۳۰ میلیون تومــان خود را تثبیت 
کند. یعنی با تثبیت قیمت ارز در کانال های 
کنونی و یا نزول آن می توان امیدوار بود حباب 
 سکه طی روزهای آینده شروع به خالی شدن 

کند.
از نگاه سکه بازان، در روزهای اخیر نهنگ ها یا 
همان خریداران بزرگ از بازار خارج شده اند و 
از سوی دیگر خریداران کوچک، ماهی ها توان 
کافی برای کانال شکنی در بازار سکه را نداشته 
اند. این مسئله موجب تشکیل موج رکودی در 
بازار سکه شده اســت. عده ای از تحلیلگران 
اقتصادی می گویند افت قیمت اونس طلا در 
انتهای هفته گذشته یکی از عوامل مهمی بود 
که موجب شد معامله گران سکه در روزهای 

قبل با احتیاط رفتار کنند.

ایجاد ۸۰۰۰ شــغل در قالب 
اجرای نهضت احیا

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با تشریح 
عملکرد صندوق در اجرای طرح نهضت احیای 
واحدهای راکد و نیمه تعطیل از ایجاد ۸۰۰۰ 
شــغل در قالب این طرح و بازگشت بنگاه ها 
به چرخه تولید خبــر داد. نعمت الله رضایی 
با اشــاره به تفاهم نامه صنــدوق کارآفرینی 
امید با معاونت توســعه روستایی اظهار کرد: 
صندوق کارآفرینی امید بــه عنوان نماینده 
معاون اول رئیس جمهور درخصوص احیای 
واحدهــای اقتصادی در این طرح وارد شــد 
تا بر این اســاس طرح هایی کــه غیرفعالند 
و زیر ۵۰ درصــد ظرفیت اســمی خود کار 
می کنند یا طرح های نیمه تمامی که بالای ۸۰ 
 درصد پیشــرفت فیزیکی داشته باشند مورد 

حمایت قرار دهد.
وی از حمایــت ۳۵۱ طرح توســط صندوق 
کارآفرینی امید خبر داد و گفت: در اســتای 
اجرای طرح نهضــت احیا تاکنــون بیش از 
۶۲۲ میلیــارد تومان تســهیلات پرداخت 
کرده ایــم و ۲۷۰۰ میلیارد تومان ســرمایه 
در قالــب ایــن طرح هــا احیــا شــده و به 
چرخه تولید برگشــته و نزدیــک به ۸۰۰۰ 
 شــغل نیز در قالب این طرح ها ایجاد شــده 

است.
به گفته مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، 
ســقف تعهد صنــدوق در تفاهم نامه مذکور 
۱۰۰۰ طرح اســت که از میان طرح هایی که 
به صورت موردی معرفی شده مورد شناسایی 
قرار گرفته و باید مورد حمایت قرار گیرد و از 
مجموع ۱۰۰۰ طرحی که صنــدوق در این 
طرح تقبل کرده، ۳۵۱ طرح تاکنون عملیاتی 
شده و مابقی در قالب طرح مدار انجام خواهد 

شد.
رضایی درباره جزئیات طــرح مدار نیز گفت: 
با همکاری معاونت توسعه روستایی طرحی 
تحت عنوان "رویداد مدار، مولد، دانش بنیان 
و اشــتغال آفرینی روســتایی" را با معاونت 
توسعه روستایی تدوین و پیاده سازی کردیم 
و طرح هایــی که یــا دانش بنیان باشــند یا 
متاثر از فعالیت های دانــش بنیان در حوزه 
روســتاها باشــند، در اولویت قــرار دادیم و 
امیدواریم که تا نیمه اول امسال بتوانیم همه 
 این طرح ها را به ســقف تفاهــم نامه و تعهد 

خود برسانیم.

اخبار

رئیــس ســازمان برنامه 
و بودجه کشــور از تحقق 
۹۷ درصدی بودجه ســال 
۱۴۰۱ خبر داد و گفت: در 
این ســال نه تنها از بانک 
مرکزی استقراض نکردیم بلکه بدهی دولت به این 
بانک نیز کاهش یافت. سید مسعود میرکاظمی در 
یک نشست خبری با بیان اینکه تعهدات سال ۱۴۰۰ 
انجام شد، اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ ماهانه ۱۲ 
هزار میلیارد تومان سررسید اوراق بدون هیچ گونه 
تأخیری پرداخت و همچنیــن ۱۸۰ هزار میلیارد 
تومان تملک دارایی سرمایه ای پرداخت شد. سال 
۱۴۰۰ با حداقل اینکه بخواهیم اســتقراض کنیم، 
تمام شد. در این سال تلاش کردیم درآمدها را بالا 

ببریم و هزینه ها را مدیریت کنیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: بودجه سال 
۱۴۰۱ مربوط به دولت سیزدهم بود. این بودجه با 
کمترین اختلافات و فقط با افزایش ۲۰ هزار میلیارد 
تومانی ســقف، بودجه در مجلس تصویب شــد. 
وی ادامه داد: سقف بودجه ســال ۱۴۰۱ به میزان 
۱,۳۹۴ هزار میلیارد تومان تصویب شــد که باعث 
شد کمترین مغایرت را داشته باشیم. میرکاظمی 
افزود: تا ۹۷ درصد بودجه سال ۱۴۰۱ وصول شد؛ 
یعنی منابع پیش بینی شده در بودجه مجموعاً تا 
۹۷ درصد محقق شد و مصارف را هم تا ۹۷ درصد 

پوشش دادیم.
معاون رئیس جمهوری گفت: بنابراین ســال ۱۴۰۱ 
ســالی بود که یک انضباط خوبی برقرار شد؛ نه تنها 
استقراضی نکردیم بلکه بدهی دولت به بانک مرکزی 
که یکی از ریشه های پایه پولی است را منفی کردیم. 
وی افزود: در سال ۱۴۰۱ نه تنها از این محل افزایشی 
نداشتیم بلکه عامل کاهش پایه پولی هم شد و بدهی 
به بانک مرکزی از این محل کاهش یافت و وضعیت 
مناسبی داشــتیم. میرکاظمی ادامه داد: جمع کل 
وصولی ها ۱۵۱۷ همت است که ۳۶ همت از سوی بانک 

مرکزی به دلیل بدهی های بانک مرکزی تعدیل شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: مجموعاً 
۱۵۳۹.۲ هزار میلیارد تومــان منابع و مصارف کل 
کشور در سال ۱۴۰۱ بود. معاون رئیس جمهوری 
همچنین اظهار داشت: بیش از آن چیزی که اوراق 
بفروشیم که اوراق تسویه کردیم؛ به این شکل که 
۱۴۰ هزار میلیارد تومان اوراق فروختیم و در مقابل 

۱۷۷ هزار میلیارد تومان اوراق تسویه کردیم.
وی افزود: اصل و ســود اوراقی که در سال ۱۴۰۱ 

تسویه شــد ۱۷۷ هزار میلیارد تومان است و آنچه 
که ما منتشر کردیم ۱۴۰ هزار میلیارد تومان است. 
بنابراین به سمت کم کردن اوراق در حال حرکت 
هســتیم. میرکاظمی با بخش اعتبارات هزینه ای 
اشــاره کرد و گفت: مصــوب مجمــوع اعتبارات 
هزینه ای ۹۹۸ هزار میلیارد تومان بوده که مجموع 
اعتبارات به یک هزار و ۱۴ هزار میلیارد تومان رسید 
که پرداختی ۱۲ ماهه انجام شــد. علی رغم اینکه 

ترمیم ۱۰ درصد هم در نیمه دوم سال داشتیم.
وی اضافه کرد: ترمیم حقوق کارکنان حدود ۶۱.۴ 
هزار میلیارد تومان برای کشــور هزینه داشت. اما 
تلاش شد در همان سقف مصوب هزینه اعتبارات 
هزینه ای یعنی همان یک هــزار و ۱۴ همت انجام 
شد و اضافه نشد. با صرفه جویی هایی که انجام شد 
عمدتاً در بخش تملک دارایی های سرمایه ای بردیم.

وی در ادامه گفت: در مورد پرداخت بدهی دولت به 
سازمان تأمین اجتماعی و بنیاد شهید رقم مصوب 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان عملکرد ۱۰۴ هزار میلیارد 
تومان از محل ســهام دولتی پرداخت شد که ۸۱ 
درصد محقق شد. میرکاظمی درباره بودجه عمرانی 
در سال قبل اظهار داشــت: اعتبار عمرانی در سال 
گذشته ۲۶۰ هزار میلیارد تومان مصوب بود که در 

نهایت ۳۱۲ هزار میلیارد تومان پرداخت شد. 
به گفته معاون رئیــش جمهور، همچنین ۱۲ هزار 
میلیارد تومان هم برای اشــتغال پرداخت شــد؛ 
یعنی در بودجه تحقــق ۱۲۰ درصدی اتفاق افتاد 
و در مجموع ۳۲۴ هزار میلیــارد تومان بودجه به 
طرح های عمرانی اختصاص یافــت. وی در مورد 

بودجه عمرانی گفت: سال گذشته ۱۹۱ هزار میلیارد 
تومان از بودجه به صورت نقــدی پرداخت کردیم 
و بقیه از طریق اوراق انجام شــد اما تجربه نشــان 
می دهد اوراق سال های قبل معمولاً قبل از سررسید 

تنظیم می شود که این بهینه نیست.
وی افزود: بنابراین پارســال تلاش شــد فقط ۴۴ 
هزار میلیارد تومان اوراق به پیمانکاران طرح های 
عمرانی بدهیم، همچنین ۱۵ هزار میلیارد تومان 
بابت ماده ۵۶ با کمک تسهیلات بانکی به طرح های 
عمرانــی تأمین مالی شــد. میرکاظمی همچنین 
در مــورد پروژه های عمرانی روســتایی و جاده ای 
گفت: ۱۹ هزار میلیارد تومان معــادل قیر رایگان 
برای پروژه های عمرانی اختصاص یافت و سرجمع 
اعتبارات عمرانی در سال قبل به ۳۱۲ هزار میلیارد 
تومان رســید و ۱۲ هزار میلیــارد تومان هم برای 

اشتغال پرداخت شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: ۸۴ هزار 
میلیارد تومان برای پرداخت یارانه ها مورد نیاز بود 
که اگر این رقم تأمین نمی شــد با ضریب ۸ برابری 
موجب ایجاد پایه پولی، نقدینگی و تورم می شــد، 
همچنین ۷ هزار میلیارد تومان بابت بدهی دولت 
به صندوق توســعه ملی پرداخت کردیم که مابه 
التفاوت بین نرخ ۱۸ درصد تا ۱۴ درصد تسهیلات 

را وام دراختیار واحدهای تولیدی قرار دهد.
میرکاظمی اظهار داشت: سال گذشته برای اینکه 
قیمت کالاهای اساســی برای مردم گران نشود از 
طرفی پایه پولی و نقدینگی و تورم ایجاد نشــود، 
تلاش کردیم یارانه معیشتی برای مردم چهار برابر 

شود. وی همچنین در مورد کل وصولی های قانون 
بودجه در ســال قبل، گفت: در مجموع ۵۷۱ هزار 
میلیارد تومان وصولی داشتیم و کل منابع و مصارف 
کشور ۱,۵۳۹ هزار میلیارد تومان بود که ۱۷۷ هزار 

میلیارد تومان مازاد بر سقف بودجه اتفاق افتاد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: درآمدهای عمومی 
شــامل مالیات، عوارض گمرکی و سود سهام دولت به 
میزان ۴۷۱.۷ هزار میلیارد تومان وصول شد که به اندازه 
۱۰۴ درصد مصوب بودجه محقق شــد. معاون رئیس 
جمهور ادامه داد: درآمد گمــرک ۷۹.۲ هزار میلیارد 
تومان پیش بینی شده بود که به دلیل اینکه قیمت مواد 
غذایی در ســطح جهان بعد از جنگ اوکراین افزایش 
یافته بود و از طرفی نرخ ارز ترجیحی حذف شده بود، 
بنابراین دولت تصمیم گرفت میزان عوارض گمرکی از 
چهار درصد به یک درصد کاهش دهد در نتیجه از ۷۹ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی درآمد گمرک ۵۲.۶ هزار 
میلیارد تومان محقق شد که ۷۵ درصد قانون محقق شد.

وی همچنین در مورد سایر درآمدها گفت: میزان 
تحقق ۱۱۹ درصد بــود و از ۱۳۷ هــزار میلیارد 
تومان به ۱۶۴ هزار میلیارد تومان تحقق رسیدیم. 
میرکاظمی اضافه کرد: در مورد واگذاری دارایی های 
سرمایه ای از محل فروش اموال دولت، نفت، گاز و 
میعانات گازی رقم مصــوب ۵۵۴.۸ هزار میلیارد 
تومان و رقم عملکرد ۴۵۰.۷ هزار میلیارد تومان با 

۸۱ درصد تحقق اتفاق افتاد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در مورد 
نفت ۸۵ درصد درآمد نفتی محقق شــد و از ۵۲۱ 
هزار میلیارد تومان مصوب ۴۴۳ هزار میلیارد تومان 
درآمد نفتی محقق شد. وی افزود: در بخش فروش 
اموال مازاد دستگاه های اجرایی از ۳۳ هزار میلیارد 
تومان مصوب ۷.۶ هزار میلیارد تومان محقق شــد 
که ۲۳ درصد تحقق اهداف در فروش اموال دولت 
اتفاق افتاد. البته مدیران در این زمینه کمتر ریسک 
می کنند و در ســال های قبل هم عملکرد فروش 
اموال مازاد دولت در حد یک تا ۲ درصد بوده است.

میرکاظمی اظهار امیدواری کرد که امسال با آئین 
نامه مولدسازی دارایی های دولت شجاعت مدیران 
افزایش یابد. وی گفت: پارسال در بخش واگذاری 
دارایی های مالی ۴۸۷ هزار میلیارد تومان مصوب 
بود که در نهایت ۴۲۵ هزار میلیــارد تومان با ۸۷ 
درصد محقق شد. میرکاظمی درباره کسری بودجه 
و عدم استقراض با وجود تحمیل هزینه های دیگر، 
توضیح داد: دولت توانســت با افزایش درآمدهای 
خود از جمله درآمدهــای مالیاتی و صرفه جویی و 
 پرهیز از ریخت و پاش کاری کند که اســتقراضی

 انجام نشود.

 بدهی دولت به بانک مرکزی کاهش یافت

تحقق ۹۷ درصد بودجه ۱۴۰۱

عرضه ۶ میلیارد دلاری در مرکز مبادله
۵۲ میلیون یــورو ارز خدماتی 

پرداخت شد
حدود ۶ میلیارد دلار ارز در تالار حواله مرکز 
مبادله ایران از ابتدای تاســیس عرضه شده 
است. براســاس آمار به دســت آمده از مرکز 
مبادلــه ارز و طلای ایران معــادل بیش از ۵ 
میلیــون و ۹۷۴ هــزار میلیارد یــورو ارز در 
تالار حواله مرکز مبادله از ابتدای تأســیس 
تــا ۱۹ فروردین ۱۴۰۲ عرضه شــده و بیش 
از  ۲ میلیــارد و ۷۰۰ میلیــون معامله انجام 
شده اســت. همچنین از ابتدای تاسیس این 
مرکز معادل بیــش از ۵۲ میلیون یورو ارز در 
تالار خدماتی مرکزی مبادلــه به متقاضیان 
تخصیص یافته اســت. میزان عرضــه ارز در 
تالار حواله از ابتدای امســال تا ۱۹ فروردین 
ماه نیــز ۶۷۹ میلیــون یورو بــوده و معادل 
 ۲۸ میلیون یورو نیــز ارز خدماتی تخصیص 

یافته است.
روز شــنبه نیز در مرکز مبادله ایران معادل 
۱۱۸۴۱۵۹۹۶ یــورو حوالــه عرضــه و 
۷۹۱۸۳۱۷۴ معامله انجام شــد. همچنین 
۱۵۴ هزار و ۱۶۰ یورو ارز خدماتی تخص داده 

شده است.

تثبیت وام ۲۰۰ میلیونی ساخت 
مسکن روستایی

وام ۲۰۰ میلیون تومانی ســاخت مســکن 
روستایی در ســال جاری افزایش نمی یابد. 
به نظر می رســد کمبود منابع بانکی، میزان 
بازپرداخت و هم چنین برنامه هایی به منظور 
کنترل تورم باعث شــده تا سیاست هایی در 
جهت کاهش قیمت تمام شــده مسکن اجرا 

شود. 
به گزارش ایســنا، ســال ۱۴۰۰ تسهیلات 
مســکن روســتایی ۱۰۰ میلیون تومان بود 
که در ســال ۱۴۰۱ بــه ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش پیدا کرد و البتــه تحقق متمم ۱۰۰ 
میلیونی مصوب آبــان ۱۴۰۰ تا آبان ۱۴۰۱ 
طول کشید. این تسهیلات قرار است به ۲۰۰ 
هزار واحد مســکونی اختصاص یابد که طبق 
آخرین آمار تا کنون قرارداد تســهیلات برای 
۹۵ هزار واحد مسکونی منعقد شده و مابقی 
تعهدات تــا ۲۰۰ هزار واحد تــا پایان تیرماه 
۱۴۰۲ کامل می شــود. از تیرمــاه به بعد نیز 
 پرداخت ۲۰۰ هزار فقره وام برای سال جاری 

آغاز خواهد شد.
با توجه به نوسانات  قیمت مصالح ساختمانی 
در پایان ســال گذشــته تصور بر این بود که 
تسهیلات ساخت افزایش پیدا می کند اما به 
هر حال باید میزان منابع بانکی، اثرات تورمی 
وام ها و البته توان بازپرداخت اقساط از سوی 
متقاضیان را نیز در نظر گرفت. چند روز قبل 
مجید جودی ـ معاون بنیاد مسکن به یکی از 
رســانه ها گفت که موافق افزایش سقف وام 

مسکن روستایی نیست.
روز گذشــته نیــز اکبــر نیکــزاد ـ رییس 
بنیاد مســکن اعلام کرد: امســال بــا توجه 
به شــعار ســال مبنی بر »مهار تورم و رشد 
تولیــد« تســهیلات ۲۰۰ میلیــون تومانی 
ســاخت مســکن روســتایی، افــزاش پیدا 
نمی کننــد و انتظــار داریم روســتاییان بر 
 اســاس ارقام ســال گذشــته برنامه ریزی 

داشته باشند.
هیات وزیــران در جلســه روز ۸ آبان ۱۴۰۱ 
تســهیلات ۲۰۰ میلیــون تومانی مســکن 
روستایی با نرخ ۵ درصد را به تصویب رساند. 
عدم استفاده متقاضی از وام نوسازی و بهسازی 
در روستاها و شهرهای کمتر از ۲۵ هزار نفر، 
عدم استفاده از امکانات دولتی شامل زمین و 
واحد مسکونی، استفاده نکردن از طرح های 
حمایتی از ســال ۱۳۸۴ تا کنــون از جمله 
شروط استفاده از این وام است. مردان مجرد 
نیز امکان استفاده از تسهیلات ساخت مسکن 

روستایی را دارند.
در حــال حاضــر برآوردهــای مختلفی از 
هزینه های ســاخت مســکن انجام می شود. 
دولت ســیزدهم با اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن در نظر دارد هزینه های ســاخت را 
کاهش دهد. طبق اعلام رییس بنیاد مسکن، 
هزینه ی ساخت این واحدها در بافت فرسوده 
شــهر تهران، منهــای خدمات مهندســی 
و عوارض شــهرداری به متــری ۱۰ میلیون 
تومان رســیده اســت. با این حال بر اساس 
کیفیت ساخت، مشاعات، امکانات، دستمزد 
 و غیره، قیمت ها در مناطق مختلف کشــور 

متفاوت است.
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: در سال 
گذشته ۲۷ میلیون تن انواع محصولات پتروشیمی به 
ارزش حدودی ۱۶ میلیارد دلار صادر شد و ۱۴ میلیارد 
دلار آن در سامانه نیما عرضه شد. مرتضی شاهمیرزایی، 
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: یکی از مخاطبان اصلی شعار 
سال ۱۴۰۲ که از سوی مقام معظم رهبری با عنوان مهار 
تورم و رشــد تولید نام گذاری شد،  شرکت ملی صنایع 

پتروشیمی و صنعت پتروشیمی است.
وی افزود: در بخش مهار تورم اختیارات ما زیاد نیست، اما 
تلاش شد در آغاز سال، کمیته تخصصی که دبیری آن 
را مدیریت صنایع پایین دستی برعهده دارد، بر اساس 
تصویب نامه آنچه ابلاغ شد، نرخ تسعیر ارز با رقم ۲۸ هزار 

و ۵۰۰ تومان مبنا قرار گیرد؛ در معاملات هفته اول، که 
با نرخ تسعیر ارز ۳۶ هزار و ۴۰۰ تومان صورت گرفت، 
بررسی ها نشان داد که ممکن است روی تورم اثرگذار 

باشد، لذا تصمیم به تغییر نرخ گرفته شد.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: بعید به نظر می رســد در 
نرخ های معاملات هفته اول بازنگری صورت گیرد، اما اگر 
هم بخواهد تصمیمی لحاظ شود، خارج از اراده ماست و 
بورس کالا و وزارت اقتصاد باید تصمیم بگیرند، اما به نظر 
می رسد معاملات پابرجا باشد. شاهمیرزایی با بیان اینکه 
"صنعت نفت در سال ۱۴۰۲ برنامه های بلندپروازانه ای 
را مثل ۱۴۰۱ در دستور کار دارد"، گغت: در سال جاری 
۱۰ واحد جدید در صنعت پتروشیمی به بهره برداری 
خواهد رسید که تلاش خواهیم کرد این بهره برداری ها 

تا دهه فجر انجام گیرد. وی افزود: با بهره برداری از این ۱۰ 
واحد جدید، ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی کشور 
از مرز ۹۶ میلیون تن عبــور خواهد کرد و هدف گذاری 
و برنامه ما این اســت که در میــزان تولید محصولات 
پتروشیمی در سال ۱۴۰۲ به رقم ۸۰ میلیون تن برسیم. 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی در خصوص 
میزان خودکفایی در توسعه صنعت پتروشیمی گفت: 
حدود ۷۵ تا ۸۰ درصد در توســعه پتروشیمی متکی 
به داخل هســتیم و حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد، وابستگی 
کالا و تجهیزات داریم که برنامه دقیق و فشرده ای آماده 
کرده ایم تا با همکاری مراکــز تولید علم و فناوری، این 

وابستگی را کاهش دهیم.
وی ادامه داد: در ســال گذشــته ۲۷ میلیون تن انواع 

محصولات پتروشــیمی به ارزش حدودی ۱۶ میلیارد 
دلار صادر شد و ۱۴ میلیارد دلار آن در سامانه نیما عرضه 
شد. شــاه میرزایی با بیان اینکه "میزان فروش داخلی 
محصولات در سال گذشته ۱۲ میلیون تن بود که بالغ بر 
۱۰ میلیارد دلار ارزش این محصولات برآورد می شود"، 
گفت: کار بازاریابی محصولات در دنیا و پیگیری زنجیره 
ارزش در دســتور کار ما قــرار دارد و ۲۱ طرحی که به 
تکمیل زنجیره ارزش می تواند کمک کند را امســال 

پیگیری می کنیم.
معاون وزیر نفت خاطرنشــان کرد: با فروش اعتباری 
محصولات، ســرمایه در گردش واحدهای آسیب پذیر 
تأمین شد و در سال جدید تمامی هلدینگ های تولیدی 

باید کار فروش اعتباری را توسعه دهند.

بانک جهانی با اعلام اینکه ۱۵ کشور خاورمیانه و شمال 
آفریقا در سال ۲۰۲۳ رشــد اقتصادی کمتری نسبت 
به سال قبل خواهند داشت رشــد اقتصادی ایران برای 
این ســال را ۲ درصد پیش بینی کرد. بانک جهانی در 
جدیدترین گزارش خــود از وضعیت اقتصادی منطقه 
خاورمیانه و شمال آفریقا رشد ۳ درصدی را برای اقتصاد 
این منطقه در ســال ۲۰۲۳ پیش بینی کرده است. در 
حالی که متوسط رشد اقتصادی ۱۸ کشور خاورمیانه 
و شمال آفریقا در سال ۲۰۲۲ به ۵,۸ درصد رسیده بود 
بانک جهانی پیش بینی کرده است این رقم در سال ۲۰۲۳ 

به حدود نصف برسد.
کشــورهای نفتی منطقه وضعیت بدتــری از این نظر 
خواهند داشت و انتظار می رود متوسط رشد اقتصادی 
کشورهای نفتی منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا در سال 
۲۰۲۳ با افت ۵۵ درصدی مواجه شده و به ۲,۸ درصد 
برسد. متوسط رشد اقتصادی این کشورها در سال قبل 
۶,۱ درصد اعلام شده بود. بانک جهانی انتظار دارد از ۱۸ 
کشور منطقه ۱۵ کشور با کاهش رشد اقتصادی در سال 

۲۰۲۳ نسبت به سال قبل از آن مواجه شوند.
عربستان و کویت شدیدترین افت رشد اقتصادی را در 
سال جاری میلادی تجربه خواهند کرد. رشد اقتصادی 
عربستان و کویت در این سال به یک سوم کاهش خواهد 
یافت. عربستان که در سال ۲۰۲۲ با رشد ۸,۷ درصدی 

اقتصاد خود مواجه شده بود در سال جاری رشد اقتصادی 
بهتر از ۲,۹ درصد را تجربه نخواهد کرد. همچنین رشد 
اقتصادی کویت از ۷,۹ درصد در سال قبل به ۲,۶ درصد 

در سال ۲۰۲۳ خواهد رسید.
قطر، امارات، بحرین، عمان، عراق، الجزایر، مصر، تونس، 
اردن، مراکش، جیبوتی، فلسطین و ایران سایر کشورهای 
منطقه هستند که بر اساس پیش بینی بانک جهانی رشد 
اقتصادی کمتری در سال ۲۰۲۳ نسبت به سال قبل از 
آن خواهند داشت. در عین حال ایران جزو کشورهایی 
است که کمترین افت را در رشد اقتصادی خود طی سال 
۲۰۲۳ تجربه خواهد کرد. بانک جهانی پیش بینی کرده 
است رشد اقتصادی ایران در این سال به ۲ درصد برسد. 
ایران در سال قبل از آن رشد ۲,۷ درصدی را در اقتصاد 
خود تجربه کرده است. ســه کشور مراکش، جیبوتی و 
لبنان تنها کشورهای منطقه هستند که رشد اقتصادی 
بیشتری در سال ۲۰۲۳ نسبت به سال قبل از آن خواهند 

داشت.
بر اساس این گزارش رشد اقتصادی قطر از ۴,۶ درصد در 
سال ۲۰۲۲ به ۳,۳ درصد در سال ۲۰۲۳ خواهد رسید. 
رشد اقتصادی عراق نیز از ۷,۹ درصد به ۲,۸ درصد خواهد 
رسید. رشد اقتصادی امارات نیز که در سال ۲۰۲۲ بالغ 
بر ۶,۶ درصد اعلام شده بود در سال جاری به ۳,۶ درصد 

کاهش خواهد یافت.

مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران گفت: سال گذشته 
۱۱ شــرکت به ارزش ۲۰ هزار میلیارد تومان در بورس 
تهران پذیرش شــدند. محمود گودرزی در مورد اینکه 
در سال ۱۴۰۱ در مجموع چند شرکت جدید به بورس 
تهران پیوستند، گفت: در سال گذشته ۱۱ شرکت در 
بورس تهران پذیرش گرفتند که ســرمایه اسمی این 
شــرکت ها به حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان می رسد، 
همچنین چهار شرکت جدید نیز در بورس تهران عرضه 
اولیه شدند که ارزش بازاری این شرکت ها در مجموع 
۳۵ هزار میلیارد تومان بوده است. وی در مورد اینکه چه 
میزان تأمین مالی دولت و شرکت های بورسی از کانال 
بورس در سال گذشته انجام شده اســت، عنوان کرد: 
شرکت های دولتی برای تأمین مالی از فرابورس استفاده 
می کنند، اما در بورس از طریق ابزارهایی مانند صکوک 
اجاره، صکوک مرابحه، اوراق مشارکت و اوراق گام اقدام به 
تأمین مالی می شود که سال گذشته ۶۵ مورد انواع اوراق 
بدهی صکوک اجاره، صکوک مرابحه اوراق مشارکت و 
اوراق گام از طریق بورس به ارزش بیش از ۶۶ هزار و ۴۰۰ 

میلیارد تومان منتشر شد.
مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهــران گفت: ۱۷ مورد 
انتشار اوراق گام و ۲۴ مورد انتشار اوراق مشارکت، ۱۷ 
مورد اوراق صکوک مرابحه و هفت مورد اوراق صکوک 
اجاره منتشر شد که ارزش این اوراق در مجموع به بیش 

از ۶۶,۴ هزار میلیارد تومان رسیده است. گودرزی گفت: 
همچنین در راستای تأمین مالی از بازار سرمایه، پارسال 
۱۲ صندوق ســرمایه گذاری در بورس پذیره نویسی 
شدند که ارزش اسمی این صندوق ها نیز ۴هزار میلیارد 
تومان بوده است. وی در مورد تقویت حاکمیت شرکتی 
در شرکت های بورس نیز گفت: دستورالعمل حاکمیت 
شرکتی در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ اصلاح و از طرف سازمان 
بورس اوراق بهادار تهران ابلاغ شد. در این راستا برنامه 
های متعددی مانند رتبه بندی و ارزیابی شــرکت ها از 

نظر حاکمیت شرکتی در دستور کار قرار گرفته است. 
مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران اظهار داشت: بعد 
از اینکه شرکت ها رتبه بندی می شوند باید در راستای 
دستورالعمل رتبه بندی اقدام کنند و گزارش فعالیت 
های هیأت مدیره را افشــا کنند. گــودرزی همچنین 
گفت: امسال همایش مهمی در نیمه اول سال در مورد 
حاکمیت شرکتی از طرف بورس تهران برگزار می شود. 

وی در پاســخ به این پرســش که حضور شرکت ها در 
بورس چه مزایایی از نظر معافیت ها و شــفافیت برای 
شرکت ها دارد، گفت: حضور شرکت ها در بازار سرمایه 
مزایای فراوانی دارد، از جمله آن می توان به ســهولت 
تأمین مالی شرکت ها از طریق بازار سرمایه اشاره کرد. 
همچنین افزایش نقدینگی برای ســهام شرکت ها که 

بسیار مهم است.

۱۴ میلیارد دلار ارز به سامانه نیما تزریق شد 

صادرات ۱۶ میلیارد دلاری محصولات پتروشیمی

بانک جهانی: 

اقتصاد ایران امسال ۲ درصد رشد می کند
ظرف یک سال تحقق یافت

تأمین مالی ۶۶ هزار میلیارد تومان از بورس 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئيس اتحاديه بنکداران و طاقه فروشــان پارچه تهران با بيان اينکه 
در بازار پارچه وضعيت مناسبي مشــاهده نمي شود گفت: نوسانات 
ارزي در تامين پارچه مورد نياز اصناف تاثير گذاشته و يکي از دغدغه 
هاي مهم شاغلان در اين صنف شده است. محمد ولدخاني، رئيس 
اتحاديه بنکداران و طاقه فروشــان پارچه تهران گفت: نوسانات ارز 
واردکنندگان را به تعطيلي مي کشاند. دولت بايد براي اين مشکلات 

چاره اي بينديشد و راهکاري ارائه دهد.
وي ادامه داد: اين صنف مواد اوليه شش الي هفت صنف زير مجموعه 
را فراهم مي کند مانند توليدکنندگان پوشاک، تزئينات ساختماني، 
صندلي اتومبيل و... شايان ذکر اســت که ۵۵ درصد از پارچه هاي 
موجود در بازار وارداتي هستند و طبعا مستقيما از نوسانات ارز تاثير 

مي گيرند.

رئيــس اتحاديه بنکداران و طاقه فروشــان پارچه تهــران گفت: از 
ارديبهشت ماه ســال گذشــته که حقوق گمرکي از سوي دولت به 
۴درصد، سود بازرگاني ۲۰ درصد و ارز ۴۲۰۰ توماني را به ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان رسيد هزينه هاي حمل و نقل واردات بسيار افزايش يافت 
به طور مثال هزينه حمل و نقل از دبي که دوهزار تومان بود ناگهان 
به ۸۰ هزار تومان افزايش يافت. نتيجه اين امر نداشتن سود واردات 
براي وارد کننده ها و ديگري اولويت ششم تا هشتم شدن خريد لباس 

براي خانوارها شد.
ولدخاني ادامه داد: دولت بايد براي اين مشکلات چاره اي بينديشد 
و راهکار ارائه دهد. اگر نرخ ارز ثابت شود اقتصاد رونق پيدا مي کند 
در غير اين صورت بســياري از اصناف مانند ما هــر روز ضعيف تر 
خواهند شــد. حتي تا آنجا که به تعديل نيرو يا تعطيلي واحد هاي 

صنفي روي بياوريم. وي تاکيد کرد: مصرف پارچه تابع فصل است و 
هميشه پارچه هاي دو فصل بعد را به کارخانه هاي خارجي سفارش 
مي دهيم و براي تهيه وجه مورد نياز هم بايــد پارچه هاي موجود 
فروخته شــوند که اين فروش هم به صورت چکي انجام مي شــود 
در حال حاضر وضع بازار به صورتي شده که توليدکنندگان با چک 
 هاي شــش الي ۹ ماهه معامله مي کنند. رئيس اتحاديه بنکداران 
و طاقه فروشــان پارچه تهران اظهار داشــت: با رشــد دلار نه تنها 
ســرمايه هاي مردم کاهش پيدا مــي کند؛ بلکــه توليدکنندگان 
نيز با بازار کســاد روبه رو مي شــوند و حتي نمي توانند چک هاي 
شــان را پاس کنند. وي افزوود: بدهــي هاي ما دلاري اســت و با 
 افزايش نــرخ دلار حتي پاس شــدن چک هاي توليــد کنندگان

 نيز اثري ندارد.

وزير راه و شهرســازی و دســتيار ويژه رييس جمهور روســيه در 
راس هيأت هــای دو کشــور بــر توســعه همکاری هــا در بخش 
هوايی، دريايــی، ريلی و جــاده ای و »حمل ونقــل چندوجهی« و 
 اســتفاده از ظرفيــت ترانزيــت کالا از مســير دريايــی خــزر 

تأکيد کردند.
مهرداد بذرپاش در ديــدار و مذاکره با ايگور لويتين دســتيار ويژه 
رييس جمهور روســيه توســعه همکاری های حمل ونقلی بين دو 
کشور را موجب کسب منافع توسط دو طرف دانست و گفت: اگرچه 
تاريخ تجارت دريايی بين بنادر دو کشــور ســابقه بســيار طولانی 
دارد، اما اســتفاده از ظرفيت بنادر فعال دو کشور در دريای خزر در 

همکاری های جديد می تواند مد نظر باشد.
وی با اشــاره به ميزبانی ايران از اولين کشتی باری رورو روسيه پس 

از ۲۱ ســال در بندر نوشــهر، اين ترددها را گام بزرگی در تجارت 
دريايی بين ايران و روسيه برشــمرد و بيان کرد: قراردادهای ايران 
و روســيه برای کشتی ســازی در دريای خزر حائز اهميت است و 
توســعه »حمل و نقل چندوجهی« با ورود اولين محموله ترانزيتی 
روسيه در ســال گذشــته از مســير کريدور بين المللی شمال – 
 جنوب می توانــد نويدبخش همکاری هــای حمل ونقلی موثرتری 

باشد.
وزير راه و شهرسازی بيان کرد: گســترش ظرفيت ترانزيتی مسير 
دريايی از طريق کريدورهای دريای خزر از جمله کريدورهای شرق 
و غرب دريای خزر می تواند بر کاهش ترافيک زمينی سنگين قفقاز 

نيز موثر باشد.
بذرپاش با اشاره به همکاری های دو کشور در صنايع هوايی، خواستار 

توسعه همکاری ها در حوزه حمل ونقل هوايی بين ايران و روسيه شد.
وی ادامه داد: با تکميل ۳۵ کيلومتر از مســير ريلی رشــت تا بندر 
کاســپين که يک بندر دريايی واقع در منطقه آزاد تجاری-صنعتی 
انزلی است، شبکه ريلی، بندر انزلی و بندر کاسپين را به بنادر جنوبی 
ايران در خليج فارس به ويژه بندرعبــاس متصل می کند که تحول 
مهمی در حمل و نقل چندوجهی با بنادر روســيه در شمال دريای 

خزر خواهد بود.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، در اين ديدار ايگور لويتين دستيار 
ويژه رييس جمهور روسيه به بيان جمع بندی جلسات کارشناسی و 
بازديد صورت گرفته توسط هيئت روس از مسير ريلی رشت -آستارا 
پرداخت و خواستار توسعه همکاری های حمل ونقلی در تمام شقوق 

شد.

هفتمين نشست ماه رمضانی رئيس جمهور ۱۹ فروردين با حضور قاسم نوده 
فراهانی، رئيس اتاق اصناف ايران، غلامرضا حسن پور رئيس بسيج اصناف و 
جمعی از بازاريان و اصناف بود. به گزارش پايگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف 
ايران، جمعی از اصناف، اتحاديه هــا و بازاريان عصر شــنبه ) ۱۹ فروردين 
۱۴۰۲( در هفدهميــن روز ماه مبــارک رمضان با آيت الله »ســيد ابراهيم 
رييســی« رييس جمهور ديدار و گفت و گو کردند.ســيدرضا فاطمی امين 
وزير صنعت، معدن و تجارت،سيدجواد ســاداتی نژاد وزير جهادکشاورزی و 
محمدرضا فرزين رييس کل بانک مرکزی از جمله اعضای هيات دولت بودند 
 که برای شنيدن مشکلات حوزه اصناف و بازار رييس جمهور را در اين مراسم 

همراهی کردند.
رئيس اتاق اصناف ايــران در اين ديدار گفت: بر اســاس فرمايشــات مقام 
معظم رهبــری در ســال ۱۴۰۲، هــدف مهار تورم و رشــد توليد اســت 
و نجات دهنده اقتصاد کشــور، توليد اســت. قاســم نوده فراهانــی افزود: 
همانطور که اســتحضار داريــد، تشــکل های صنفی به عنــوان بزرگترين 
بخش خصوصــی با حدود ۳ ميليــون و ۲۰۰ هزار واحد صنفــی، ۴۰۰ اتاق 
اصناف و ۷۶۳۰ اتحاديه صنفی که بالغ بر يک ســوم جمعيت کشــور است، 
نقش بســزايی را در امــور اقتصادی، اجتماعــی و فرهنگی کشــور ايفا می 
کنند. در زمــان انقلاب، در دفاع مقــدس و جبهه ها، کرونــا و … اقدامات 

 زيادی داشــته اند و به درســتی امام راحــل )ره( اصناف را بازوان ســتپر 
انقلاب ناميدند.

وی ادامــه داد: از ايــن ۳ ميليون واحد صنفــی، ۶۰۰ هزار واحــد توليدی 
کوچک و متوســط داريم که توليدکننده قطعات کارخانجات هستند و اکثر 
آن ها قبل از تحريم، توليد را رهــا کرده و بــه واردات رو آورده بودند. اما در 
زمان تحريم به چرخه توليد بازگشــتند و امروز شــاهد توليدی های بسيار 
 خوبی در کشــور هســتيم که قابل تقدير هســتند اما توليدی های کوچک 

ديده نمی شوند.
رئيس اتاق اصناف ايران بيان کرد: همين ديده نشدن توليدی های کوچک، 
مسائل و مشــکلات ديگری را پيش می آورد که در عمل موجب تضعيف اين 
نهاد خصوصی می شــود؛ بهره بالای بانکی يکی از آن ها است. توليدکننده 
نمی تواند بــا بهره مثــلا ۲۴ درصد با رقبای کشــورهای همســايه رقابت 
 کند. در صورتی که کالای توليد شــده توســط آنان از نظــر کيفيت مورد 

قبول است. 
وی در ادامه به نوسانات شــديد نرخ ارز اشاره و اظهار کرد: ثبات نرخ ارز يکی 
 از عوامــل تاثيرگذار بر توليد اســت که توليد کننده می تواند بر اســاس آن 

برنامه ريزی کند.
نــوده فراهانی تصريــح کــرد: وقتی نــرخ ارز و مــواد اوليه ثابت نيســت 

توليدکننده محصــول خود را به صــورت قطره چگانی به بــازار عرضه می 
کنند که يکــی از پيامدهای آن گرانی کالا اســت، لذا هر يک از مســئولان 
کشــور جهت مهار تورم بايــد کمک کننــد. رئيــس اتاق اصنــاف ايران 
 گفت: لازم بــه ذکر اســت اگر توليــد رونق پيــدا کند بيکاری در کشــور

نخواهيم داشت. 
ثبات بازار باعث تشويق توليد کننده به توليد کالايی با کيفيت بهتر، در درجه 
اول می تواند مورد استفاده ملت خودمان باشد و دوم موجب صادرات و خلق 

بازارهای جديد می شود.
نوده فراهانی به برخی از مشکلات اصناف اشــاره و بيان کرد: در سال ۱۴۰۱ 
قانون تسهيل صدور مجوزهای کســب و کار بدون در نظر گرفته شدن نقش 
و جايگاه اتحاديه ها و اتاق های اصناف تصويب و با اجرای قانون فوق، وظيفه 
اصلی اتحاديه ها و اتاق ها ناديده گرفته و به صورت واقعی نقش آنان کم رنگ 
شده است. سه روز به اتحاديه ها وقت رسيدگی پرونده دادند که اين مدت بايد 

حداقل ۱۰ روز باشد.
وی گفــت: در خصوص تبصره ۷ مــاده ۷۲ قانون نظام صنفی خواهشــمند 
اســت دســتور فرماييد تا يک ســوم از درآمدهای ناشــی از جريمه های 
دريافتــی از واحدهــای صنفی به صورت کامل به حســاب ايــن اتاق واريز 
شــود. هماهنگی با اتــاق اصناف ايران بــه منظور جلوگيری از مشــکلات 

ناشــی از هرگونه مــوازی کاری وزارتخانه ها و ســازمان هــا در امر نظارت 
 بر واحدهــای صنفــی از ديگــر مطالبــات رئيس اتــاق اصناف ايــران از 

رئيس جمهور بود.
رئيس اتاق اصناف ايران به تبصره ۲ ماده ۱۸۶ قانون ماليات های مســتقيم 
نيز اشــاره کرد و گفت: مبلغ معادل يــک در هزار درآمد مشــمول ماليات 
قطعی شــده را خواهشمند اســت دســتور فرماييد تا در جهت تقويت اتاق 
های اصناف در اختيارشــان قرار گيرد. روســای اتاق های اصناف و اتحاديه 
هــای توليدی و توزيعــی مدعوين اين نشســت بودند که تعــدادی از آنان 
 در ســخنانی موانع و راهکارها خود را برای رشــد فعاليــت در حوزه اصناف 

بيان کردند.
اين ديدار با توجه به نامگذاری امسال به نام»مهار تورم و رشد توليد« اهميت 
مضاعفی دارد چون اصناف توليدی در موضوع رشد توليد و اصناف توزيعی در 

موضوع مهار تورم نقش آفرين هستند.
از ابتدای ماه مبارک رمضان تاکنون رييس جمهور سلسله نشست هايی را با 
جمعی از خيرين و مسئولان موسسات خيريه، نمايندگان مجلس، جمعی از 
توليدکنندگان و کارآفرينان برتر، جمعی از اساتيد دانشگاه و دانشمندان يک 
درصد برتر جهان و کارگزاران دولت برگزار کرده و يک شب نيز ميزبان جمعی 

از ايتام بوده است.

بازار پارچه وضعيت مناسب ندارد

افزایش ترانزیت کالا از مسير دریای خزر 
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معاون برنامه ريــزی و اقتصــادی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: پيش بينی می شــود در سال 
زراعی جاری شــاهد جهش حدود ۳۰ درصدی 

توليد گندم در کشور باشيم.
به گزارش پايــگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشاورزی شاهپور علايی مقدم در سفر به استان 
فارس و در آيين کلنگ زنی و آغاز عمليات اجرايی 
شبکه آبياری و زهکشــی بخش فورگ تصريح 
کرد: در ســال زراعی جاری به لطــف خداوند و 
شرايط مســاعد اقليمی و تلاش های انجام شده 
پيش بينی می شــود شــاهد جهش حدود ۳۰ 
درصدی توليد گندم در کشور باشيم. وی برآورد 
افزايش توليد گندم کشــور را در گرو مراقبت و 
محافظت مزارع از آفــات، بيماری ها و علف های 

هرز عنوان کرد.
معاون برنامه ريــزی و اقتصــادی وزارت جهاد 
کشــاورزی با اذعان به اين که کشت قراردادی 
گندم در استان فارس به خوبی دنبال شده است، 
اظهار کرد: افزايش حدود دو برابری توليد گندم 
نيز در اين اســتان پيش بينی می شود، اين نويد 
بســيار خوبی برای بخش کشــاورزی استان و 

کشور است.
وی با بيان اين کــه تلاش های مســتمری در 
کميسيون کشاورزی مجلس شورای اسلامی و 
وزارت جهاد کشاورزی برای بهبود قيمت خريد 
گندم در حال جريان اســت، اضافه کرد: فارس 

اســتان بااهميت در بخش کشاورزی است، ۱۲ 
ميليون تن محصول کشــاورزی در اين استان 
توليد می شود، اين يعنی ۱۰ درصد امنيت غذايی 

کشور مربوط به استان فارس است.
علايی مقدم با اشــاره به اين که اجرای صحيح 
الگوی کشــت در اســتان فارس کاملا مشهود 
است و بايد الگوی کشت مطابق با سياست های 
وزارتخانه در اين استان اجرايی شود، ابراز کرد: 
اين سياســت با هدف انتقال کشت محصولات 
پرآب بر به محيط های کنترل شــده و گلخانه ها 
و کشــت محصــولات اساســی و راهبــردی 
 برای تامين نياز کشــور در فضای بــاز اجرايی 

شده است.
اين مقام مســوول با بيان اين که کشاورزی در 
کشــور ما با محدوديت های زيادی از حوادث و 
سوانح گرفته تا خشــکی اقليم، کمبود بارش ها 
و کمبود آب مواجه است، افزود: ميانگين بارش 
در دنيا چيزی حدود ۸۶۰ ميلی متر است ولی در 
کشور ما ميانگين بارش به چيزی حدود زير ۲۳۰ 
ميلی متر رسيده است. به گفته وی، در موضوع 
استمهال وام های کشــاورزی گزارش های لازم 
تهيه و تقديم ستاد بحران کشور و هيات وزيران 
خواهد شد تا اگر منطقه ای ميانگين بارش های 
آن پايين اســت و يا احتمالا دچار ســرمازدگی 
هســتند، بتوانيم استمهال تســهيلات بانکی 

کشاورزان را پيگيری کنيم.

رئيس اتحاديه درودگران و مبل ســازان تهران 
بيان کرد: ۱۰ درصد از اشتغال کشور مربوط به 
صنعت مبلمان سازي است از اين رو جزء يکي از 
صنايع اشتغالزا به شمار مي رود. عليرضا عباسي، 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل ســازان تهران 
گفت: گراني مواد اوليه مانند پارچه مخصوص، 
اسفنج و چوب قيمت مبلمان را بخصوص در دو 
سال گذشته افزايش داده است و واردات پارچه 
مبلي به منظور حمايت از توليدکنندگان داخلي 
ممنوع شده اســت، اما اين امر شــرايط را براي 
انحصار برخي از توليدکنندگان فراهم کرده و از 
آنجا که نظارتي بر کار آنها نبوده قيمت را هر طور 

که خواسته اند تعيين کرده اند. 
وي افزود: در گذشــته که واردات انجام مي شد 
به اين صورت بوده که واردکننده گمرک کالا را 
پرداخت و جنس از طريق قانوني با قيمتي معقول 
به دست توليدکننده مي رسيد؛ اما با ممنوعيت 
واردات همان اجناس به کشور وارد مي شوند اما 

از راه قاچاق. با اينکه گمرک پرداخت نمي شود 
اما قيمت ها بعضا گزاف و غيــر معقول در بازار 
مشاهده مي شود، به عنوان مثال نرخ کالايي از 
۶۰ هزار تومان به ۲۰۰ هزار تومان رسيده است 
يا قاچاق پارچه مبلي در کنار نبود نظارت بر کار 
توليد کنندگان باعث شده تا قيمت مبلي که ۱۰ 
الي ۱۵ ميليون تومان بوده به ۳۰ ميليون تومان 

در بازار برسد.
رئيس اتحاديه درودگران و مبل ســازان تهران 
بيان کرد: ۱۰ درصد از اشــتغال کشــور مربوط 
به صنعت مبلمان ســازي اســت از اين رو جزء 
يکي از صنايع اشتغالزا به شمار مي رود. صنعت 
مبلمان ســازي ايران مورد علاقه کشــورهاي 
ديگر ماننــد عراق، افغانســتان، گرجســتان، 
ارمنســتان و آســياي ميانه و... اســت که مي 
توانيم با رفع موانع و صادرات به اين کشــورها، 
 افزايش توليد داشــته باشــيم تا ارز بيشتري به

 کشور وارد شود.

سخنگوی صنعت برق گفت: تا تابستان امسال ۷۷۸۷ 
مگاوات به ظرفيت برق کشــور اضافه می شود که به 
واسطه آن مشکل ناترازی اين صنعت حل خواهد شد. 
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اقدامات وزارت 
نيرو برای گذر از بحران خاموشی در کشور، اظهار کرد: 
در برنامه اول ۶۱۰۰ مگاوات وارد مدار شــد و اکنون 
مقرر شده تا تابستان امسال ۷۷۸۷ مگاوات ديگر وارد 
مدار شود که تمهيدات لازم برای اين مساله نيز درنظر 

گرفته شده است.
وی با اشاره به جزئيات اين مساله، گفت: از اين ميزان 
۳۰۲۶ مگاوات مربوط به احداث نيروگاه های حرارتی 
است، ۱۴۷۸ مگاوات نيروگاه هايی هستند که توسط 
صنايع احداث می شــوند، ۷۳۰ مگاوات رفع مشکل 
نيروگاه های حادثه ديده و حدود ۱۰۰۰ مگاوات نيز 
مربوط به نيروگاه های دارای محدوديت است که اکنون 
در حال رفع محدوديت آن ها هستيم تا در حداکثر 

توليد از آن ها استفاده کنيم.
سخنگوی صنعت برق با تاکيد بر اينکه علاوه بر اين 
۸۵۰ مگاوات نيروگاه تجديدپذيــر و ۱۸۸ مگاوات 
نيروگاه مقياس کوچک احداث خواهد شــد و ۹۱۵ 
مگاوات نيز مربوط به ارتقای توان نيروگاه های موجود 

است، گفت: تمام تلاش وزارت نيرو تحقق اين اعداد 
بوده، البته اين يک هدف چالشی است اما وزارت نيرو 

خود را تحت فشار می گذارد تا اين اعداد محقق شود.
رجبی مشهدی با بيان اينکه تا کنون حدود ۲۷۰۰ 
مگاوات محقق شده است، گفت: بر اساس برآوردهای 
صورت گرفته برای تابســتان ســال جاری و طبق 
پيش بينی سازمان هواشناسی در ميان مدت دمای 
هوا در تابستان حدود نيم تا يک درجه گرم تر از نرمال 
خواهد بود، و اين درحالی اســت کــه هر يک درجه 
افزايش دما حدود ۱۵۰۰ مگاوات افزايش مصرف را 

به دنبال دارد.
وی افزود: امسال با عنوان سال رشد توليد نيز نام گذاری 
شده، قطعا ظرفيت مولد کشــور در حوزه صنعت و 
کشــاورزی افزايش می يابد، پيش بينی ما اين است 
که بتوانيم افزايش توان حدود شــش درصدی را با 
تدابير افزايش ظرفيت توليد و مديريت مصرف محقق 
کنيم. سخنگوی صنعت برق با اشــاره به وضعيت 
کنونی مصرف برق در کشور، گفت: باتوجه به اينکه 
در روزهای ابتدايی سال جديد هستيم و تعطيلات 
را پشت سر گذاشــتيم مصرف روند صعودی بالايی 

نداشته و حدود ۴۱ هزار مگاوات است.

ســوداگران در بــازار 
ارز در تلاش هســتند 
تا با نرخ ســازی روند 
افزايشی قيمت دلار را 
احيا کنند اما دلار توان 
بالا رفتن ندارد. به گــزارش فارس، بازار ارز در 
روزهای گذشته روند تقريبا نزولی داشته و نرخ 
معاملات غيررسمی ارز به زير ۵۰ هزار تومان 
رسيده اســت. البته معامله ای در اين نرخ ها 
انجام نمی شود و دلالان و کانال های مشخص 

در فضای مجازی در حال نرخ سازی هستند.
بررسی ميدانی از بازار ارز نشان می دهد، تعداد 
فروشــندگان ارز بسيار بيشــتر از خريداران 
است و سياست های بانک مرکزی در راستای 
مديريت تقاضا در بازار ارز جواب داده اســت. 
کارشناســان بازار ارز معتقدند نيروی نزولی 
و صعودی قوی در بازار وجود نــدارد و به اين 

 ترتيب انتظــار دارند که قيمــت دلار در بازه 
محدودی نوسان کند.

ورود نرخ ارز به کانال ۴۰ هزار تومانی در بازار 
غيررسمی، باعث تضعيف انتظارات افزايشی در 
بازار ارز شده و فروشــندگان ارز رشد شديدی 
داشته اند. در واقع علامت حياتی به بازيگران 
بــازار، واکنش دلار نســبت به مــرز ۵۰ هزار 
تومانی است. در بازار پشت خطی نيز تمايل به 
فروش ارز بيشتر است. امری که نشان می  دهد 
انتظارات در بازار ارز تا حدی نزولی اســت. با 
اين حال، در بازار نقدی خرد، بازيگرانی که زير 
کانال ۵۱ هزار تومان حاضر به فروش نبودند، 

اين روزها به دنبال خريدار می گردند.
شکسته شــدن کانال ۴۹ هزار تومانی قيمت 
دلار می تواند سمت و ســوی بازار ارز را تغيير 
داده و نزول بيشتر در اين بازار را شاهد خواهيم 
بود. مديريت تقاضا در بــازار ارز می تواند روند 
صعودی و ســوداگری در اين بازار را به شدت 
کنترل کند. اين سياســت در دستور کاربانک 

مرکزی قرار گرفته است. کاهش عرضه ارز به هر 
کدملی از ۵ هزار  به ۲ هزار يورو، در اين موضوع 

نقش مهمی داشته است.
ســوداگران بازار ارز در تلاش هستند تا روند 
صعودی بازار ارز را احيا کنند. همين مســاله 
باعث شده است، آنچه در فضای مجازی بيان 
می شــود با آنچه در ســبزه ميدان و ميدان 
فردوســی در ميان صرافی ها و دلالان حاضر 
در اين اماکــن رخ می دهد، کامــلا متفاوت 
باشــد. قيمت ارز در فضای مجازی حدود ۵۰ 
هزار تومان نرخ گذاری شده اســت. اما آنچه 
در واقعيت وجــود دارد، نرخ های زير ۵۰ هزار 
تومانی اســت. در اين ميان، برخــی از فعالان 
نيز باور دارند که تقويت شــاخص کل بورس 
می تواند انتظارات نزولی را در بازار ارز تقويت 
کند. شاخص کل در هفته گذشته توانست خود 
را بالای مرز ۲ ميليــون واحدی نگه دارد و اين 
موضوع از نگاه برخی فعالان، بخشی از تقاضا را 

از بازار ارز خارج کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دولت نرخ سازی دلار در فضای مجازی را متوقف می کند 

حذف سوداگران از بازار ارز 
پيش بينی افزایش ۳۰ درصدی توليد گندم در کشور

۱۰ درصد اشتغال در صنعت مبل سازي است

ناترازی صنعت برق تا تابستان برطرف می شود

شرایط ایجاد ثبات در بازار ارز 
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 
کارايی هر تصميمی از عارضه يابی درست، رويکرد واقع بينانه و 
برنامه های هوشمند مربوطه بستگی دارد. ايجاد سامانه ها، مراکز 
و تالارهای عرضه ارز، نشان گر نبود تصميم واحد و کارآمد در 
طول سالهای گذشته است. تجربه دهه های گذشته ايران و جهان 
نشان می دهد هيچ گاه قيمت گذاری دستوری مفيد نبوده است. 
اما متاسفانه هر ساله شاهد تکرار اين رويکرد چه در خصوص ارز 

و چه در خصوص قيمت کالاها را شاهد هستيم. 
راه مهار تورم رشد توليد اســت. قيمت گذاری دستوری باعث 
نابودی توليد و کاهش آن خواهد شد. هرگاه بازاری محدود و هر 
چند رسمی از سوی دولت يا بانک مرکزی ايجاد شود به طور حتم 
بازار ديگری تحت عنوان بازار آزاد و در صورت نگاه امنيتی بازار 
سياه تشکيل می شود. بازارهای موازی بازار ايجاد شده توسط 
دولت يا بانک مرکزی را بازار سهميه ای قلمداد کرده و بازار غير 
رسمی را که در آن محدوديت عرضه و تقاضا و محدوديت قيمت 
وجود ندارد به رسميت می شناسد. بازار آزاد که عرضه و تقاضا 
نامحدود و قيمت گذاری دســتوری درآن معنايی ندارد، بدون 

ترديد خود را تحميل خواهد کرد. 
تجربه گذشته نيز نشان داده به رغم تلاش های زياد، بازار آزاد به 
تمام بازارها از جمله بازار کالايی سيگنال می دهد. اگر دولت به 
دنبال جايگزينی بازار تاسيسی خود به عنوان مرجع تعيين ساير 
بازارها است بايستی محدوديت در عرضه و تقاضا، خريد و فروش 

و همچنين قيمت گذاری را قطع کند. 
البته با توجه به محدوديت منابع ارزی و شرايط تحريم اين 
اقدام امکان پذير نيســت. چراکه دولت و بانک مرکزی هيچ 
منابعی برای نيازهای غير مصرفی، سرمايه گذاری و انتقال 
دارايی ها را لحاظ نکرده اســت. طبيعی است کنترل بازارها 
از جمله بازار ارز به کاهش فشار تحريمی از يک سو و افزايش 
صادرات از سوی ديگر بستگی دارد.  همچنين برای کنترل 
بازار بايستی انتظارات تورمی و تقاضاهای سفته بازی از طريق 
سياست های اقتصادی مديريت شود. نگرانی فعالان بازار در 
خصوص مهار تورم، بازگشت به سياست های سرکوب قيمتها 
است. اين اتفاق ضمن نابودی توليد و کاهش توليد و صادرات 
به افزايش تورم و شوک های تورمی با کاهش توليد منجر می 
شود.  راه حل مهار تورم افزايش توليد و هدايت نقدينگی به 
سمت توليد است. هر گونه سرکوب قيمت و قيمت گذاری 
دستوری بدون ترديد دلالی و سوداگری را مطابق تجربه های 
قبلی افزايش داده و نابودی توليد را رقم خواهد زد. اميد است 
تصميمات اقتصادی بر اساس نظرات کارشناسی غير احساسی 
اتخاذ شود. چراکه کشور توان آزمايش و خطا و تجربه تکراری 

سياست های غلط را ندارد. 

رئیس اتاق اصناف ایران در دیدار با رئیس جمهور: 

توليدی های کوچک، دیده نمی شوند
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فناوری و 
اطلاعات

تقسیم کار ملی درباره »پیمان جهانی دیجیتال« ابلاغ شد
مرکز ملی فضای مجازی، موضوع تصمیم گیری درباره ساختار کارگروه تخصصی، تقسیم 
کار و پیش نویس مواضع کشور در مورد مشارکت موثر در روند شکل گیری پیمان جهانی 
دیجیتال سازمان ملل متحد را ابلاغ کرد. به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، مصوبه صد و 
دهمین جلسه کمیسیون عالی تنظیم مقررات مرکز ملی فضای مجازی با موضوع تصمیم 
گیری درباره ساختار کارگروه تخصصی، تقسیم کار و پیش نویس مواضع کشور در مورد 
مشارکت موثر در روند شکل گیری پیمان جهانی دیجیتال سازمان ملل متحد توسط 

»محمد امین آقامیری« رئیس مرکز ملی و دبیر شورای عالی فضای مجازی ابلاغ شد.
در این مصوبه آمده است: »بدین وسیله تصمیمات متخذه در صد و دهمین جلسه مورخ 
۲۲ اسفند ۱۴۰۱ کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور با موضوع تصمیم 
گیری درباره ساختار کارگروه تخصصی، تقسیم کار و پیش نویس مواضع کشور در مورد 
مشارکت موثر در روند شکل گیری پیمان جهانی دیجیتال سازمان ملل متحد به شرح زیر 
ابلاغ می شود: ۱. تشکیل کارگروه تخصصی »مشارکت در روند شکل گیری پیمان جهانی 
دیجیتال« با مسوولیت مرکز ملی فضای مجازی به منظور نهایی سازی چارچوب مواضع 
کشور جهت ارائه نسخه اصلاحی در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور 

و انجام وظایف محوله با مشارکت اعضای زیر:
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت امور خارجه، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، ستاد حقوق بشر قوه قضائیه، مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، دستگاه های ذیربط در حوزه های امنیتی و دفاعی )ستاد کل نیروهای 
مسلح، وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، فراجا »پلیس 

فتا«(، دادستانی کل کشور.
۲. وزارت امور خارجه نسبت به تهیه گزارشی از پیگیری روند و نتایج نشست های مشورتی 
و مذاکره با کشورهای همفکر، مواضع جریان های همسو )چین، روسیه، هند، آفریقای 
جنوبی، برزیل، کشورهای اسلامی و غیره( و رقیب تا تاریخ ۱۵ فروردین ماه ۱۴۰۲ جهت 
ارائه در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور اقدام کند. ۳. اهتمام ویژه 
نهادهای ذی ربط درباره مشارکت محتوایی در زمینه تدوین مواضع کشور در نشست های 
مشورتی و مذاکراتی از منظر ماموریت های دســتگاه در چارچوب تقسیم کار پیوست 

شماره ۲.
در سال ۲۰۲۰، به مناســبت هفتاد و پنجمین سالگرد تاسیس ســازمان ملل متحد، 
کشورهای عضو متعهد شدند که همکاری دیجیتالی را بهبود بخشند و »آینده دیجیتالی« 
را شکل دهند که پتانسیل کامل برای اســتفاده از فناوری سودمند را نشان دهد. بر این 
 )GDC( اساس، دبیر کل سازمان ملل متحد پیشنهاد کرد که یک قرارداد جهانی دیجیتال
برای »طرح کلی اصول مشترک برای آینده دیجیتال باز، آزاد و امن برای همه« ایجاد شود.

کلاهبرداری از کاربران تلگرامی با وعده پرداخت پول
برخی از کانال های تلگرامی به قصد کلاهبرداری و سرقت اطلاعات شخصی، به افراد وعده 
پرداخت پول در ازای اضافه کردن تعداد خاصی عضو جدید به کانال می دهند. مدت هاست 
کاربرانی که در تلگرام فعالیت دارند بدون اینکه از چگونگی فرایند آن با خبر باشند به عضویت 
گروه ها و کانال های مختلف درآمده اند. گروه ها و کانال هایی که عمدتا هیچ قرابتی نیز با آن 
ندارند. شیوه کار این کانال های تلگرامی تشویق از راه پرداخت پول است. به این صورت که با 
وعده پرداخت ۱۰ میلیون به ازای عضویت ۱۰۰ کاربر جدید در کانال تلگرامی خود، افراد را 
تشویق به این کار می کنند. پس از اینکه کاربر توانست این تعداد کاربر را به کانال اضافه کند 
به ادمین گروه اعلام می کند تا پول خود را دریافت کند. در این مرحله نه تنها پول به حساب 
کاربر واریز نمی شود، بلکه مشخصات فرد و شماره حساب بانکی او را نیز به بهانه پرداخت پول 
دریافت می کنند و از این طریق امکان انجام انواع و اقسام کلاهبرداری از حساب فرد ممکن 
می شود. در این کانال های تلگرامی، فیش های جعلی متعددی برای واقعی بودن کارشان 
منتشر می کنند که همگی جعلی اســت. این کار معمولا توسط ربات های تلگرامی انجام 
می شود، یک کانال می سازند، اعضای آن را تا چند ۱۰هزار کاربر افزایش می دهد و کانال 
مورد نظر را چندین میلیون تومان به صاحبان کسب وکار یا شرکت های تبلیغاتی می فروشند. 
صرفنظر از هزینه و وقتی که افراد برای عضویت دیگران در این کانال ها می گذارند، امکان 
کلاهبرداری و افشای اطلاعات شخصی بسیار بالا است. کلاهبرداری های اینچنینی عموما 
در زمان انتخابات یا به عنوان حمایت از اشخاص مشهور سیاسی یا سینمایی بیش از گذشته 
انجام می شود. برای از بین بردن هرگونه سواستفاده بهتر است در تنظیمات تلگرام امکان 
عضویت در گروه توسط مخاطبان را محدود کنید و به محض عضویت در هر کانالی که آن را 

نمی شناسید و از طریق ناشناس به عضویت آن درآمده اید، از آن خارج شوید.

گشت ارشاد مسئولان در فضای مجازی از راه می رسد
مسدودسازی حساب کاربری مدیران در پلتفرمهای خارجی

معاون مرکز ملی فضای مجازی از تدوین طرحی برای ضابطه مند کردن حضور و فعالیت 
مسئولان در فضای مجازی خبر داد و گفت: مدیران باید به قوانینی که خودشان تعیین 
و تصویب می کنند پایبند باشند. قاسم خالدی با اشاره به یکی از طرح های جدید مرکز 
ملی فضای مجازی در ارتباط با ضوابط و الزامات حضور مسئولان در رسانه های اجتماعی 
گفت: ما معتقدیم اگر در جمهوری اسلامی قانونی گذاشته می شود باید همه اقشار به آن 
قانون عمل کنند حتی اگر قرار است استثنایی وجود داشته باشد این استثنا نیز باید در 
قالب قانون باشد. وی افزود: بارها گفته شد که اگر سکویی مسدود می شود ممکن است 
گروه هایی به هر دلیلی نیاز ویژه به آن سکو داشته باشند و ما باید این نیازها را برطرف کنیم 
لذا باید برای آن خدمت ما به ازای داخلی داشته باشیم مانند تماس صوتی، تصویری و 
گروهی، اینترکانکشن یا ارتباط بین پیام رسانها که در حال ارائه و تکمیل هستند. اما به هر 
دلیلی بخشی از نیازها برای گروه های خاصی تأمین نمی شود و در نهایت باید به این گروه ها 
خدمات و دسترسی خاص داده شود به عنوان مثال خبرنگاران باید همه سکوهای داخلی و 
خارجی را در رصد خود داشته باشند و باید این نیاز برای آنها به نحوی مرتفع گردد. این نه 

طرح صیانت است نه طرح طبقاتی.
معاون فرهنگی، اجتماعی و امور محتوایی مرکز ملی فضای مجازی گفت: در این بین اگر 
مسئولی حسب ضرورت بخواهد در فضای مجازی خارجی تعامل داشته باشد و بر اساس 
ضرورت شغلی اش می خواهد در فضای بین الملل پیامی را نشر دهد، ما باید ضوابطی را 
برای این منظور تعیین کنیم. در مطالعاتی که انجام دادیم دیدیم کشورهای مختلف این 
موضوع را در دستور کار داشتنه اند بخشی توانسته اند با سیاست های توصیه ای این کار را 

بکنند و بخشی این موضوع را به قانون تبدیل کرده اند.
وی افزود: با بررسی هایی که انجام دادیم طرح "ضوابط و الزامات حضور و فعالیت مسئولان و 
دستگاه های اجرایی در رسانه های اجتماعی" را تدوین کردیم. خالدی اظهار داشت: در این 
مسیر با چالش ها و پرسش هایی مواجه بودیم که باید به آنها پاسخ می دادیم، برای مثال آیا 
حساب کاربری یک مسئول، حساب رسمی است؟ آیا یک مسئول با حساب رسمی حقوقی 
اش می تواند رفتار حقیقی داشته باشد یا نه و بالعکس. ما روی سند ضوابط حضور مسئولان 
در رسانه های اجتماعی بیش از دو سال کار کردیم. وی افزود: این سند توسط کارشناسان 
مختلف بررسی و یک جلسه هم در شورای عالی فضای مجازی به بحث گذاشته شد، برخی 

نکات حقوقی مطرح و قرار شد مجدداً توسط مرکز ملی بررسی، اصلاح و عودت گردد.
معاون فرهنگی، اجتماعی و امور محتوایی مرکز ملی فضای مجازی تاکید کرد: ما مصر 
هستیم که این سند تصویب شود تا مسئولان ما به صورت بی محابا در سکوهای خارجی 
حضور و فعالیت نداشته باشند. ضمن اینکه قرار شده است مرکز ملی فضای مجازی با 
پیگیری از مسئولان دعوت کند تا در سکوهای داخلی فعالیت داشته باشند و برای بستن 
حساب شأن در سکوهای خارجی در صورت عدم ضرورت نیز اقدام کنند. حداقل همه 

مسئولان اولویتشان باید حضور در سکوهای داخلی باشد.
وی افزود: برای این منظور پیگیری هایی انجام داده ایم و در حال رصد فعالیت مسئولان در 
فضای مجازی هستیم، یعنی به نوعی گشت ارشاد مدیران در فضای مجازی داشته باشیم 

تا مدیران به قوانینی که خودشان تعیین و تصویب می کنند عمل کنند.

اخبار

رئیس پارک علــم و فناوری 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 
تعریــف نشــدن مســایل و 
مشــکلات بخش صنعت را از 
چالش های پــارک های علم 
و فناوری دانشــگاه ها دانســت و گفت: نیازمند نهضت 
تعریف مساله در کشور هستیم. سید فرهنگ فصیحی 
درخصوص مشکلات پیش روی پارک های علم و فناوری 
افزود: صاحبان مساله در دستگاه های اجرایی در بخش 
های مختلف به ویژه صنعت تمرینی از تعریف مشکلات 

حوزه کاری خود ندارند.
وی ادامه داد: تعریف مساله یک هنر است. این که بتوانیم 
بگوییم که مساله مورد نظر دقیقا چیست و چه کمبودی 
وجود دارد و به چه توانی نیاز داریم. این باعث می شود 
که ۵۰ درصد راه طی شود و این کار باعث می شود، همه 
توان به سمت نیازها همسو شــود. رئیس پارک علم و 
فناوری دانشگاه صنعتی امیرکبیر خاطرنشان کرد: اگر 
وزارت نفت و شرکت های تابعه به طور دقیق اعلام کنند 
که در این بخش به چه تجهیزات، به چه میزان و به شکل 
و با چه قیمت و در چه بازه زمانی نیاز دارند، توان تولید و 

عرضه این تجهیزات در داخل کشور وجود دارد.
فصیحی یادآور شد: بخش صنعت معمولا وقتی قرار است 
طرح بزرگی اجرا شــود، نیازهای خود را اعلام می کند 
که این باعث بروز مشــکلاتی می شود، چرا که در زمان 

محدود نمی توان فناوری را به محصول رساند.

طرح های پیشران فناوری تدوین می شود
وی ادامه داد: بنابراین نیازمند نهضت تعریف مساله در 
کشور هستیم. مقامات و مسوولان بخش های دولتی و 
خصوصی باید زمانی را بگذارند و مســایل را پیش بینی 
کنند و جلوتر از وضعیت موجود را ببینید و تلاش کنند 
مسایل را به موقع اعلام کنند تا پژوهشگر، فناور و شرکت 
های دانش بنیــان بتوانند برای تامیــن آن نیاز برنامه 

ریزی کنند.

مسایل مورد نیاز بخش صنعت  بخش اصلی 
طرح های پیشران فناوری

رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 
همچنین گفت: برای حل مســایل و مشکلات در حال 
تعریف طرح های پیشران فناوری هستیم، طرح پیشران 
فناوری به این معنی که این طرح ها مســایل مورد نیاز 
کارفرماهــای مهم به ویــژه در حوزه نفــت و گاز را در 
برمی گیرد. مسایلی مانند طراحی و مهندسی که آنها را 
تعریف می کنیم و به مجموعه ها و شرکت های مستقر 
پارک ارجاع تا روی آنها کار کننــد. فصیحی ادامه داد: 
در حال حاضر در حوزه تجهیزات پزشــکی این ارتباط 
ایجاد شده که بتوانیم تعدادی از طرح های ارزبر وزارت 
بهداشــت را با توجه به توانی که در زمینه مهندســی 

پزشکی داریم روی آنها کار کنیم.

مشکل تامین منابع همیشه موضوع جدی 
بوده است

فصیحی در ادامه این گفــت و گو بودجه، فضا و منابع را 
چالش های پارک های علم و فناوری بیان کرد و گفت: 
تمام بودجه پارک های علم و فناوری طبق آمار وزارت 
علوم معادل نصف بودجه دانشــگاه تهران است که این 

حتما چالش زا است.
وی افزود: اگر سرمایه اولیه خوبی به پارک ها تزریق شود، 
آنها می توانند به شکل مولد این بودجه را در آینده تامین 
کنند و از بودجه دولتی بی نیاز شوند. ظرفیت خوبی در 
پارک های علم و فناوری وجود دارد و مشــکل تامین 
منابع همیشه موضوع جدی بوده است. رئیس پارک علم 
و فناوری دانشگاه صنعتی امیرکبیر تصریح کرد: فضای 
فیزیکی هم می تواند به پــارک ها کمک کند تا بتوانند 
شرکت های بیشــتری را در خود جای دهند که بیشتر 

پارک های دانشجویی این مشکل را دارند.

هنوز جای کار زیادی درمورد تســهیلات 
قانونی برای پارک ها وجود دارد

فصیحی با بیان این که از ظرفیت قانونی خوبی برخوردار 
هستیم، گفت: قانون جهش تولید که اخیرا تصویب شد 
قانون خوبی است اما هنوز هم جای کار برای تسهیلات 

قانونی پارک ها در بعضی زمینه ها وجود دارد.
وی ادامه داد: در زمینه استقرار شرکت های بزرگ دانش 
بنیان در پارک های علم و فناوری دانشگاه ها با توجه به 
محدودیت فضای آنها باید عضویت مجازی ایجاد شود، 
یعنی مجموعه های بزرگ تر را که پارک ها لزوما نمی 
توانند در خود جای دهند به عضویت خود در آورند و آن 
شرکت ها بتوانند از مزایای قانونی عضویت به جز استقرار 

در دانشگاه ها استفاده کنند.
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 
خاطرنشان کرد: با عضویت مجازی به طور طبیعی میزان 
اقبال پارک ها بیشتر می شود و پارک های علم و فناوری 
دانشگاه ها می توانند این زنجیره ارزش خدمات را کامل 

تر کنند.

جذب سرمایه گذار نگرانی شرکت های دانش 
بنیان 

فصیحی در ادامه یکی از نگرانی های شــرکت های دانش 
بنیان مســتقر در پارک های علم و فناوری دانشگاه ها را 
تامین مالی و جذب سرمایه گذار عنوان کرد و گفت: البته 
چالش اصلی تلاطم اقتصادی کشور است چرا که خیلی از 
شرکت ها با سرمایه گذاران در ارتباط بودند، اما سرمایه 
گذاران به خاطر نوسانات ارزی، کنار کشیده اند. وی یکی 
دیگر از چالش های بزرگ شــرکت های دانش بنیان را 
ارتباط با مجموعه های دولتی و تامین نیروی انسانی عنوان 
کرد و گفت: نیروی انســانی متخصص در حال مهاجرت 
است و در حال حاضر این مهاجرت زیادتر هم شده و خیلی 

شرکت ها در حوزه »ای تی« به مشکل برخورده اند.

محصولات فناورانه نتیجه پایان نامه ها است
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 

همچنین درباره برنامه های پارک علــم و فناوری این 
دانشگاه اظهار داشت: بیشتر طرح هایی که به این پارک 
می آیــد و از آنها حمایت می کنیــم، در واقع خروجی 
پایان نامه ها، رســاله هــای دکتری اســت که نتیجه 
آن یک محصول فناورانه شــده اســت. فصیحی افزود: 
تمام پایان نامه ها به ســمت نیاز محور شــدن در حال 
حرکت است یعنی براســاس نیازی که در جامعه است، 
تعریف می شــوند و به دانش فنی دست پیدا می کنند 
 و همان را با حمایت های پارک تبدیل به یک شــرکت 

فناور می کنیم.
وی ادامه داد: بیشترین موضوعات پایان نامه ها در بخش 
های شیمی، پتروشیمی و موادمعدنی با توجه به رشته 
هایی که در این دانشگاه تدریس می شود، است. در حوزه 
مکانیک کارهای موثری از دانشگاه داریم. در حوزه صنایع 
برق و قدرت و الکترونیک طرح های خوبی داریم که همه 
آنها خروجی پایان نامه های دانشگاه هستند که سریز 

آنها در پارک تبدیل به شرکت دانش بنیان شده است.
وی افزود: در صنعت نفت و گاز هم یکی از شرکت های 
مستقر پارک موفق شده است قرارداد پروژه افزایش بهره 
برداری از چاه ها را با مجموعه نفت کشــور امضا کند و 
اولین مجموعه ای است که در این زمینه موفق به بستن 

قرارداد شده است.
رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 
خاطرنشــان کرد: پارک علم و فناوری دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر یکی از بزرگ ترین و فعال ترین پارک های علم 
و فناوری از میان ۱۲ پارک دانشگاهی در کشور است که 
۲۴۰ واحد فناور در آن مستقر هستند که نیمی از آنها 

دانش بنیان هستند.
فصیحی یادآور شــد: هشــت مرکز نوآوری وابسته به 
دانشکده های دانشگاه فعال هســتند که پنج مرکز آن 
تخصصی است. تعدادی مراکز نوآوری هم در همکاری با 
مجموعه های صاحب مساله یعنی شرکت ها و دستگاه 
در این پارک حضور دارند. وی تصریح کرد: شرکت ها و 
واحدهای فناور مستقر در این پارک بیشتر در حوزه های 
نفت و گاز، مهندسی پزشــکی، عمران،  پلیمر، شیمی و 

نساجی فعالیت می کنند.
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه صنعتی امیرکبیر با 

بیان این که در ســال های اخیر موضوع تشکیل ناحیه 
نوآوری دانشــگاه امیرکبیر مطرح است، گفت: با توجه 
به اینکه در همسایگی دانشــگاه مجموعه های مختلف 
و متنوعی از دســتگاه های اجرایی و نهادهای صنعتی 
و اقتصــادی حضور دارند تشــکیل ناحیه نــوآوری در 
دستور کار قرار گرفت که اقدامات آن به سرعت در حال 
پیشرفت است تا بتوانیم در ارتباط با این مجموعه ها به 

حل مسایل آنها کمک کنیم.
فصیحی افزود: به دلیل این که در همسایگی این دانشگاه 
مجموعه ای از بانک ها و مراکز بــورس و صندوق های 
متعدد وجود دارد، بدنبال این هســتیم که بتوانیم یک 
شبکه از این نهادها را برای حمایت از مجموعه های فناور 
تشکیل دهیم. برای این کار صندوق پژوهش و فناوری 
دانشگاه که ۲ سال از تشکیل آن می گذرد، محوریت این 

کار را بر عهده دارد.
وی ادامه داد: برای این کــه مجموعه های فناوری این 
پارک بتواند با سرعت بیشتری رشد کنند و شانس کسب 
و کار موفقیت آنها بالاتر برود برنامه های متنوعی پیش 
بینی کرده است که از جمله مربی گری و مشاوره های 
فنی، مشاورهای حقوقی و فنی، ارائه خدمات آموزشی، 
معافیت های مالیاتی و در کنار آن حمایت مالی از طریق 

صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه است.
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه صنعتی امیرکبیر با 
بیان این که این پارک علم و فناوری متعلق به دانشگاه 
است، یادآور شد: حدود ۶۰۰ عضو هیات علمی در حوزه 
های مختلف دانشگاه داریم که آنها می توانند در زمینه 
مربی گری و مشــاوره های فنی به واحدهای مستقر در 

پارک کمک کنند.
فصیحی همچنین گفت: برای توسعه فضای همکاری با 
دیگر پارک ها شبکه ای را با مجموعه های همکار مانند 
دانشگاه پیام نور و دانشگاه آزاد اسلامی راه اندازی کردیم 
که به گســترش فضای پارک علم و فناوری کمک می 
کند. وی افزود: ساخت فضای جدید پارک علم و فناوری 
در دستور کار دانشگاه صنعتی امیرکبیر است. همچنین 
فضایی را هم برای مجموعه هایی کــه کار تولیدی می 
کنند در شــهریار با همکاری مقامــات محلی در نظر 

گرفتیم که در حال گسترش آن هستیم.

عضویت مجازی شرکت های بزرگ در پارک های علم و فناوری افزایش می یابد  

تامین مالی نگرانی شرکت های دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

بر اساس اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی شرکت های 
دانش بنیان می توانند برای دریافت تسهیلات از شبکه 

بانکی از ضمانت های تعهد پرداخت بهره مند شوند.
به گزارش صنــدوق نوآوری و شــکوفایی، این تفاهم 
صبح امروز، یک شنبه ۲۰ فروردین ماه ۱۴۰۲ در محل 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری بین علی وحدت رئیس هیئت عامل صندوق 
نوآوری و شکوفایی، البرز محمدی مدیرعامل صندوق 
ضمانت سرمایه گذاری تعاون وزارت کار، تعاون و رفاه 

اجتماعی و محمد حســن مقیسه مدیرعامل صندوق 
ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و با حضور دکتر روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور به 

امضا رسید.

این تفاهم نامه با هدف تســهیل تضامیــن مورد نیاز 
شرکت های دانش بنیان تولیدی دارای مجوز فعالیت 
تولیدی و تعداد پرسنل کمتر از ۵۰ نفر و فروش کمتر 
از ۲۰ میلیارد تومان برای دریافت تسهیلات از شبکه 

بانکی منعقد شده است.

بر اســاس مفاد این تفاهــم نامه اخــذ ضمانت نامه 
اعتباری یــا تعهــد پرداخــت در قبال ارائــه صرفاً 
اســناد تجــاری در ســریع ترین زمان ممکــن و با 
حداقل هزینه انجام می شــود. همچنین قرار اســت 
بخشــی از ودیعه مورد نیاز برای صــدور ضمانت نامه 
توســط صندوق نوآوری و شــکوفایی تأمین شود و 
هر شــرکت دانــش بنیان واجــد شــرایط می تواند 
 تــا ســقف ۱۰ میلیــارد تومــان از ایــن خدمــت 

بهره مند شود.

دبیر ســتاد توســعه زیســت فناوری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: 
برای خودکفایــی در تامین نیازهای کشــور نیاز به 
تربیت نیروی انسانی ماهر در سطوح ابتدایی آموزش 
داریم. به گــزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، دکتر مصطفی قانعی 
گفت: کســب رتبه دهم جهانی و تبدیل شدن ایران 
به قطب اول منطقــه در حوزه زیســت فناوری یکی 
از اتفاقات قابل توجــه و ویژه ای اســت که به همت 
دانشــمندان و جوانان ایران زمین و بــا حمایت های 

 نهادها و بازیگــران زیســت بوم فنــاوری و نوآوری 
رخ داده است.

دستاوردی که حفظ و ارتقای آن یکی از اولویت های 
ستاد توسعه زیســت فناوری معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری است و بنا به 
گفته مصطفی قانعی دبیر این ســتاد؛ توانمندی های 
موجود علمی و دانشــی کشــور این نوید را می دهد 
که در آینده دیگــر در زمینه دارو و واکســن نیازی 

به بازارهای خارجی نداشــته باشــیم. به گفته وی، 
دســتیابی به چنین هدف مســلتزم توانمندســازی 
و تربیــت نیروی انســانی از ســطح مدارس اســت. 
دانش آموزانی که می توانند به عنــوان بازوان کارآمد 
زیســت بوم فناوری و نوآوری انتخاب شــوند و آینده 
علمی و فناورانه کشــور را تضمین کنند. قانعی افزود: 
برای ورود فعال مدارس به این حوزه؛ باید یک اتصال 
معنادار و پایدار میان مدارس، دانشگاه ها، استارتاپ ها 

و صنعت ایجاد شــود. با همین هدف در حال حاضر با 
 ۶۰ پژوهش سرا در سطح کشور قراردادهایی عقد شده 

است.
وی ورود مباحــث تخصصــی زیســت فناوری بــه 
کتــب درســی و تغییــر ســرفصل ها و موضوعات 
آموزشــی کتاب هــای زیست شناســی مــدارس را 
هم ضــروری دانســت و گفــت: همه ایــن اقدامات 
در کنــار هم مــی توانــد در تامین نیروی انســانی 
 متخصــص و کارآمــد در حــوزه زیســت فناوری

 موثر باشد.

درحالی کــه طبــق برخــی اظهارنظرها، قــرار بود 
پیام رســان های داخلی تا پایان سال ۱۴۰۱ به یکدیگر 
متصل شوند، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به تازگی 
از تحقق این امر تا پایان فروردین ماه خبر داده است. به 
گزارش ایسنا،  حمایت از پیام رسان های داخلی در سال 
۱۴۰۱ بیش از پیش توسط دولت ســیزدهم و وزارت 
ارتباطات مورد توجه قرار گرفت، اگرچه این مسئله طی 
سال های گذشته هم مطرح شده بود. به دنبال رونمایی 
از آیین نامه حمایت از کسب و کارهای دیجیتال و ورود 
کاربران به پیام رســان های داخلی بحث تعدد سکوها 

مطرح شد.
کاربران پیام رســان های داخلی بر این باور هستند که 
پراکندگی در پیام رســان های داخلی، چند دســتگی 
ســردرگمی مخاطب را به همــراه دارد، بنابراین بهتر 
اســت همه با یک عنوان واحد ادغام شــوند تا کیفیت 
خدمات بیشــتر و از پراکندگی مخاطب هم جلوگیری 
شــود، در همین راســتا بحث اتصال پیام رسان های 

داخلی به یکدیگر مطرح شــد. اتصــال داخلی میان 
پیام رسان ها )اینترکانکشن( یا MXP به معنای ایجاد 
امکان ارسال پیام از مبدا یک پیام رسان ایرانی به سایر 
سکوهای مشابه بومی اســت. درباره چگونگی عملکرد 
این سرویس گفته شده که این کار با دو روش کلی برای 
 mxp پیاده سازی ارتباط داخلی میان پیام رسان ها یا
 mxp وجود دارد. روش خودکار که در این شیوه سرور
 به طور خودکار مطلوب ترین مقصد برای ارسال پیام را 

انتخاب می کند.
اما در روش دستی هم فرستنده پیام ابتدا از سکوهایی که 
گیرنده پیامش در آن ها عضویت دارد، آگاه خواهد شد، 
سپس مسیر ارسال پیام را به مبل خود انتخاب خواهد 
کرد و گفت وگو در پیام رســان انتخابی فرستنده انجام 
خواهد شد. آنگونه که مسئولان مربوطه گفته اند فاز اول 
این طرح ارسال متن و فایل است و تکمیل کانال و گروه 

در فازهای بعدی قرار دارد. درحال حاضر سه پیام رسان 
داخلی در این زمینه پیشتاز هستند و مقرر شده است بعد 
از به روزرسانی جدید این قابلیت با پیش فرض غیر فعال 
بر روی پیام رسان ها اضافه شود. به عبارتی این قابلیت 
به این گونه است که زمانی که نسخه جدید پیام رسان ها 
منتشر شود، در پیام رســان ها بصورت غیرفعال وجود 

خواهد داشت.
بعــد از فعال ســازی، اگــر مخاطبــان کاربــری در 
پیام رســان های دیگر هم آن را فعال کرده باشــند، با 
جست وجو، متوجه می شــوند که می تواند با چه کسی 
ارتباط برقرار کند. به عبارت دیگر دو طرف باید اجازه کار 
را به پیام رسان های خود داده باشند تا این ارتباط شکل 
بگیرد. مثلا شخصی که از برنامه پیام رسان داخلی "بله" 
استفاده می کند، می تواند به واسطه همان پیام رسان به 
کاربری که عضو پلتفرم فارسی دیگری همچون "ایتا" 

است، پیام ارسال کند و یا کســی که در سکوی"ایتا" 
عضو است به کاربرانی که از سایر پیام رسان ها همچون 
سروش پلاس و آی گپ استفاده می کنند، پیغام ارسال 
کند. به این صورت با اتصال متقابل پیام رسان ها کاربران 
می توانند پلتفرم های داخلی مورد علاقه خود را نصب 
کرده و با ارسال پیام به ســایر پیام رسان های داخلی 
دیگر ارتباط برقرار کنند و طبق گفته وزیر ارتباطات با 
نصب یک پیام رسان داخلی می توان با سایر پلت فرم های 
داخلی ارتباط برقرار کرد همین مسئله  منجر به تقویت 
پیام رسان های داخلی خواهد شد. اگرچه گفته شده بود 
تست موفق اتصال آزمایشی دو پیام رسان داخلی انجام 
شده و با طی شدن مراحل عملیاتی آن تا پایان اسفند 
سال ۱۴۰۱ این اتفاق محقق خواهد شد، اما به تازگی 
عیسی زارع پور-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات زمان 
جدید اتصال پیام رسان ها به یکدیگر را اعلام کرد و گفت 
ارتباط میان پیام رســان های داخلی تا پایان فروردین 

ایجاد خواهد شد.

صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد:

تسهیل تضامین دریافت تسهیلات برای دانش بنیان ها

اتصال ۶۰ پژوهش سرای مدارس به زیست بوم فناوری 

آخرین خبرها از اتصال پیام رسان ها به یکدیگر
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درآمد اختصاصي وزارت بهداشــت از 
محل تعرفه هاي پزشــكي امسال ۲۰ 
هزار ميليارد تومان پيش بيني شــده 
است. همچنين در ســال ۹۴ رشد ۳۰ 
درصدي اين درآمدها پيش بيني شده 
است. با اين وجود كارشناسان هشــدار داده اند اگر رشد بودجه 
بيمه ها از ۱۳ درصد به ۲۵ درصد نرسد، سهم پرداختي از جيب 
مردم افزايش پيدا مي كند. اين وضعيت يعني اينكه بيشــترين 

سهم هزينه هاي پرداخت بر دوش بيماران خواهد بود. 
بودجه وزارت بهداشــت در لايحه بودجه ۹۴ بيشترين ميزان 
افزايش را در ميان وزارتخانه ها داشــت. يكی از بند هاي مهم از 
بودجه وزارت بهداشــت، فصل بودجه »اجراي بند ب ماده ۳۴ 
قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران« است. بند ب 
ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم توسعه جمهوري اسلامي ايران ناظر 
بر وظايف دولت براي كاهش هزينه هاي پرداختي مردم در حوزه 
بهداشت و درمان است. در اين بند از ماده ۳۴ قانون برنامه پنجم 
صراحتا تاكيد شده است: »براي تحقق شاخص عدالت در سلامت 
 و كاهش ســهم هزينه هاي مســتقيم مردم به حداكثر معادل

 ۳۰ درصد هزينه هاي ســلامت، ايجاد دسترسي عادلانه مردم 
به خدمات بهداشــتي- درماني، كمك به تاميــن هزينه هاي 
تحمل ناپذير درمان، پوشــش دارو، درمان بيمــاران خاص و 
صعب العلاج، تقليل وابستگي گردش امور واحدهاي بهداشتي 
درماني به درآمد اختصاصي و كمك به تربيت، تامين و پايداري 
نيروي انساني متخصص مورد نياز، ۱۰ درصد خالص كل وجوه 
حاصل از اجراي قانون هدفمندكردن يارانه ها علاوه بر اعتبارات 

بخش سلامت افزوده مي شود.«
آنچــه دولــت در ســال ۹۴ بــراي ايــن بخــش بودجــه 
ميليــون   ۵۶۰۰ معــادل  رقمــي  گرفتــه،  درنظــر 
 تومــان اســت كه نســبت بــه ســال جــاري كه ايــن رقم
 ۵۳۰۰ ميليارد تومان بوده است حدود ۴ درصد افزايش نشان 

مي دهد. 
در لايحه بودجه پيشنهادي دولت براي سال ۹۴، شاهد رشد 7۰ 
درصدي اعتبارات حوزه ســلامت هستيم. در اين لايحه درآمد 
اختصاصي بهداشت و درمان با ۱۱۲ درصد رشد نسبت به سال 
۹۳ درنظر گرفته شده اســت و اين درآمد بايد در مراكز درماني 
دولتي و دانشگاهي كسب شود و اين مراكز درآمدشان از محل 
وجوهي است كه بيمه هاي پايه به عنوان سهم شان از هزينه هاي 

درمان و مردم به عنوان فرانشيز از جيب شان پرداخت مي نمايند. 
رسول خضري، نماينده مردم پيرانشهر در مجلس در گفت وگو 
با فارس به تشريح چگونگي افزايش بودجه وزارت بهداشت در 

سال ۹۴ پرداخت. 
وي گفت: ما در بودجه وزارت بهداشت ۵۹ درصد افزايش را شاهد 
هستيم اما ۳۰ درصد از اين مقدار قرار است از منابع درآمدهاي 

اختصاصي تامين شود. 
عضو كميسيون بهداشت با اشــاره به رشد ۱۳ درصدي بودجه 
بيمه ها براي ســال آينده، گفت: با توجه بــه اينكه درآمدهاي 
اختصاصي وزارت بهداشت از ســوي بيمه ها تامين مي شود اما 
شاهد هســتيم كه بودجه بيمه ها رشد چنداني نداشته و اگر به 
اين منوال پيش برود، درآمد اختصاصي وزارت بهداشت محقق 

نمي شود. 
وي به تاكيد وزير بهداشــت در محقق شدن بودجه اختصاصي 
اشــاره كرد و گفت: آقاي وزير مي گويد كه اين ۳۰ درصد رشد 
درآمد اختصاصي )در سال ۹۴ نســبت به ۹۳( محقق مي شود 
چنانكه تاكنون و در سال ۹۳، حدود ۱۴ هزار ميليارد تومان از 
اين محل به دست آورده و پيش بيني مي كند كه تا پايان سال ۹۳ 

به ۲۰ هزار ميليارد تومان برسد. 
عضو كميسيون بهداشــت با بيان اينكه رديف هاي اختصاص 
بودجه توســط دولت نوشــته و به مجلس ارائه مي شود، گفت: 
مجلس يك ريال هم نمي تواند دست در رديف ها ببرد، مگر اينكه 
به دولت پيشنهاد داده و دولت نسبت به اصلاح رديف ها اقدام كند. 
اگر مجلس در رديف ها دست ببرد، كار خلاف قانون انجام داده و 

درواقع در كار قوه مجريه دخالت كرده است. 
خضري افزود: مجلس پيشنهاد مي دهد و دولت رديف و عدد را 
تغيير مي دهد و بار ديگر به كميسيون تخصصي ارجاع مي دهد، 
در كميسيون بررســي و در صحن علني درباره آن راي گيري 

مي شود. 
وي با اشاره به اينكه ميزان تغيير كلي بودجه كه مجلس مي تواند 
اعمال كند ۳ تا ۵ درصد اســت، گفت: مجلس تنها مي تواند ۳ 
درصد و در خوشبينانه ترين حالت ۵ درصد بودجه را تغيير دهد 
كه من فكر نمي كنم امسال بودجه بيشتر از ۳ درصد تغيير داشته 
باشد چون ما احكام و تبصره ها را زودتر بررسي كرده ايم و ديگر 

رديف ها را نمي توانيم خيلي تغيير دهيم. 
وي بــار ديگــر بــه رشــد ۱۳ درصــدي بودجــه بيمه هــا 
 اشــاره كرد و گفــت: درآمــد اختصاصــي وزارت بهداشــت

 ۳۰ درصد و كل بودجه وزارت بهداشت نسبت به سال ۹۳ براي 
سال ۹۴ دو برابر افزايش پيدا كرده است. خضري وزارت بهداشت 
را اولويت چهارم بودجه ريزي امسال دانست و گفت: ۵۹ درصد 
رشــد بودجه وزارت بهداشــت شــامل درآمدهاي اختصاصي 
 مي شود كه ما آن را احتساب نمي كنيم و دركل، به عقيده ما تنها 
۲۹ درصد افزايش بودجه داشته است. وي خاطرنشان كرد: دولت 
بودجه اي را آورده است و مي گويد ۵۹ درصد در آن افزايش اعمال 

كرده، وقتي از آنها مي پرسيم چگونه؟ مي گويند ۳۰ درصد درآمد 
اختصاصي، درصورتي كه به نظر ما درآمــد اختصاصي افزايش 
محسوب نمي شــود، چراكه به تبع آن بايد منابع تامين درآمد 

اختصاصي مانند بيمه ها نيز رشد متناسب داشته باشد. 
عضو كميســيون بهداشــت تاكيد كرد: اگر درمجموع، بودجه 
بيمه ها افزايش پيدا نكند، پرداخت از جيب مردم بار ديگر افزايش 
پيدا مي كند و ما به دولت پيشــنهاد داديم بــراي اينكه جلوي 

 افزايش پرداخت از جيب مردم گرفته شود، بيمه ها بايد حداقل
 ۲۵ درصد رشد داشته باشند تا بازپرداخت از جيب مردم افزايش 

نيابد. 
نماينده مردم پيرانشــهر، طــرح تحول نظام ســلامت را يك 
پروســه ۱۲ ســاله دانســت و گفت: بودجه اين طرح از محل 
يك درصد ماليات بــر ارزش افزوده كه خود مــردم پرداخت 
مي كنند، تامين مي شــود كــه تاكنون چيزي حــدود ۹ هزار 

 درآمد وزارت بهداشت از تعرفه هاي پزشكي 20 هزار ميليارد پيش بيني شد

نگرانيازافزايشسهممردمدرهزينههايدرمان

مدير پروژه طرح همســان گزيني از 
رونمايي ســايت همســان گزيني در 
يك ماه آينده خبر داد. وزارت ورزش 
و جوانــان با همكاري ســايت تبيان، 
سايت همسان گزيني با مشاوره افراد 
متخصص و در حريم امن را ايجاد كرده است. زهره حسيني، 
مدير پروژه طرح همسان گزيني درباره طرح همسان گزيني به 
»تسنيم«، گفت: از سال قبل كارگروهي با نام »همسان گزيني« 
در موسسه تبيان تشكيل شــد و ايده اصلي اين طرح اين بود 
كه شــبكه اي از واســطان ازدواج به وجود بيايد و وساطت در 
امر ازدواج كه در منابع ديني ما بسيار بر آن تاكيد شده است، 
احيا شود تا به اين وسيله بتوان با بهره گيري از روانشناسان و 
كارشناسان خبره ازدواج هاي موفق و پايداري را رقم زد. از سال 
قبل اين ايده مطرح شد و مراحل اجرايي خود را طي كرد و تا 

امروز با روند خوبي درحال اجراست. 
حســيني ادامه مي دهد: در شهريورماه ســال جاري محمود 
گلزاري، معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با 
حضور در موسسه تبيان يك تفاهم  نامه همكاري با اين موسسه 
در زمينه احياي نقش واسطان ازدواج منعقد كردند. از آن تاريخ 
تاكنون سايت تبيان پروژه همســان گزيني خود را به صورت 
آزمايشي در تهران به انجام مي رساند و قرار است طي يك ماه 

آينده از اين پروژه به صورت رسمي رونمايي شود. 
به گفته مدير پروژه طرح همسان گزيني، ايده اوليه اين طرح 
ايجاد شبكه اي از واسطان ازدواج و هدف آن احياي امر وساطت 
در ازدواج بوده است كه خوشبختانه اين شبكه ايجاد شده است 
و حدود۱۳۰ واســطه ازدواج در اين شــبكه درحال حاضر به 

فعاليت مشغول هستند. 
اين واسطان در مكان هاي مختلف مانند دانشگاه ها، حوزه هاي 
علميه، سمن ها و خيريه ها و حتي محله ها و مساجد وجود دارند 
كه كار معرفي افراد به يكديگر را انجام مي دهند. خانواده ها نيز 
به اين افراد مراجعه مي كنند و تقاضا دارند مورد مناسبي را براي 
ازدواج جوانان شان به آنها معرفي كنند. ما نيز سعي كرديم از 

اين ظرفيت استفاده كنيم. 
مدير پروژه طرح همسان گزيني در پاسخ به اين سوال كه اين 
طرح براي زنان بيوه و مردان كه همسر خود را از دست داده اند، 
اجرا مي شود يا صرفا براي مجردان نيز است؟ گفت: اين طرح 
شــامل تمامي مجردان جامعه اعم از افرادي كه تاكنون سابقه 
ازدواجي نداشــته اند يا همسرشان فوت شــده است يا طلاق 
گرفتند، است. ما تاكنون از تمامي قشر مجرد جامعه ثبت نامي 
و معرفي داشته ايم.  حسيني همچنين در پاسخ به اين سوال 
كه آيا طرح همسان گزيني قرار است مانند سايت همسريابي 
فعاليت كند، ادامه داد: در اين طرح متقاضيان ازدواج هيچ گونه 
ارتباطي با يكديگر از طريق فضاي مجــازي برقرار نمي كنند 
بلكه تنها متقاضيان از طريــق پورتال ثبت نام اقدام به ثبت نام 
خود مي كننــد و پس از آن تمامي امور بــه صورت حضوري و 
از طريق خانواده افراد با كمك مشــاوران و واســطان ازدواج 
صورت مي گيرد. به همين دليل آسيب هايي كه در سايت هاي 

همسريابي غيرمجاز مشاهده شده است را ندارد. بر همين اساس 
اين طرح به طور كلي با سايت هاي همسريابي تفاوت دارد. 

اين مسئول درباره مجوز فعاليت اين سايت، گفت: بسياري از 
اين سايت ها كه به شكل غيرقانوني فعاليت دارند فيلتر شده اند. 
قطعا مراجع قانوني بــراي اعطاي مجوز براي اين ســايت ها 
چنانچه سلامت فعاليت اين ســايت ها براي اين مراجع ثابت 
شــود؛ مجوز مي دهد. در واقع مي توانند مجوزهاي لازم براي 

فعاليت را كسب كنند. 

به گفته او واســطاني كه با طرح ما همكاري دارند همه داراي 
شناسه و كد هستند كه از طريق شبكه همسان گزيني تبيان 
مي توانند اطلاعات خــود را با يكديگر به اشــتراك بگذارند و 
به صورت الكترونيكي اطلاعات متقاضيان خود را دريافت كنند. 
در اين طرح سرويسي كه به متقاضيان ارائه مي شود، صرفا در 
زمينه معرفي و مشاوره ازدواج است و اگر منظور از تحت پوشش 
قرار گرفتن حمايت هاي مالي است درحال حاضر اقدامي در اين 

زمينه انجام نمي شود. 

همچنين به گفته حسيني تمامي سرويس هايي كه در اين طرح 
به متقاضيان و واسطان ازدواج ارائه مي شود، رايگان است و تنها 
استفاده از خدمات مشــاوره رايگان نبوده كه آن نيز براساس 
تعرفه هاي سازمان نظام روانشناسي كل كشور مشاوران مبالغي 
را دريافت مي كننــد  اما تمامي مراحلي كــه از طريق بخش 
همسان گزيني موسسه فرهنگي و اطلاع رساني تبيان صورت 

مي گيرد، رايگان است. 
حسيني درباره طرح همسان گزيني توضيح مي دهد: موسسه 

فرهنگي و اطلاع رساني تبيان با پيشــينه ۱۲سال فعاليت در 
زمينه فناوري اطلاعات و ارتباطــات و راه اندازي جامع ترين 
سايت فرهنگي- ديني در ايران بزرگ ترين مجموعه سازمان 
تبليغات اســلامي در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات است 
و به  واسطه اينكه بيشــترين مخاطبان آن جوانان هستند، به 
اين مساله رسيده است كه بحث ازدواج و انتخاب زوج مناسب، 
يكي از مهم ترين دغدغه هايي است كه جوانان ما با آن درگير 

هستند. 

 سايت همسان گزيني در يك ماه آينده رونمايي مي شود

فعاليت130واسطهازدواجدرطرحهمسانگزيني
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کشاورزي

معاون توسعه مديريت و منابع انساني 
وزارت جهاد كشاورزي گفت: ظرف دو 
دوره پنج ســاله تمامي مزارع و باغات 
كشور به سيســتم هاي نوين آبياري 
تجهيز مي شــوند. محمدعلي جوادي 
اظهار كرد: دولت يازدهم در راستاي اجرايي كردن سياست هاي 
ابلاغي رهبري در حوزه اقتصاد مقاومتي، برنامه هاي متعددي 
درنظر گرفته كه شاه بيت آنها در وزارت جهاد كشاورزي، تجهيز 
اراضي كشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري است و مقرر شده 
در يك بازه 10 ساله تمامي مزارع و باغ هاي كشور تحت پوشش 

اين سيستم ها قرار گيرند. 

1200 ميليارد تومان اعتبار براي تجهيز مزارع
وي بــا اشــاره بــه خشكســالي هاي پي درپــي در منطقه 
خاورميانه و ازجملــه ايران افــزود: بالغ بــر 1200 ميليارد 
تومان اعتبار براي تجهيز مزارع كشــور پيش بيني شــده تا 
بخش اعظمــي از آبي كــه تاكنــون در بخش كشــاورزي 
 به صورت غيرعلمي به مصرف مي رســيده، در بخش شــرب 

مصرف شود.
 معــاون وزيــر جهاد كشــاورزي با اشــاره به عملي شــدن 
بســياري از پروژه هاي ايــن وزارتخانه گفــت: تاكنون بيش 
از 50 درصــد از پروژه هاي ايــن وزارتخانه بــه بهره برداري 
رســيده اما از آنجاكــه بخش اعظــم پروژه هــا در روزهاي 
پاياني ســال به بهره برداري مي رســند، تا پايان ســال اكثر 
 پروژه هاي پيش بيني شــده بخش كشــاورزي نيــز افتتاح 

خواهند شد. 

افتتــاح 10 پــروژه شــاخص كشــاورزي در 
10 روز آينده

جــوادي در پاســخ بــه پروژه هــاي ايــن وزارتخانــه 
در ايــام دهــه فجــر خاطرنشــان كــرد: پروژه هــاي 
بــه  ايــن دهــه در سراســر كشــور   متعــددي در 

بهره برداري مي رسد.
 همچنين در هر اســتان حداقل 10 پروژه شاخص كشاورزي 
ظــرف 10 روز آينده به بهره برداري مي رســد. البته شــمار 
پروژه ها در برخي اســتان ها رقم بســيار بالاتري اســت. وي 
از تخصيص بيــش از 50 درصــدي اعتبــارات وزارت جهاد 

كشــاورزي خبر داد و اظهــار اميدواري كرد بــا حمايتي كه 
دولت تدبيــر و اميد از بخش كشــاورزي دارد تا پايان ســال 
 تمامي طرح ها و پروژه هاي بخش كشاورزي در سراسر كشور 

نهايي شود. 

تهيه الگوي كشت براي تمام استان ها
معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه تجهيز اراضي كشــاورزي به سيستم هاي نوين 
آبياري، در صدر برنامه هاي ســال آينده اين وزارتخانه است، 
اضافه كرد: در حال حاضر براي تمامي استان ها الگوي كشت 
تهيه و بــراي تجهيز اراضــي اعتباراتي بالغ بر هــزار ميليارد 
تومان نيز پيش بيني شــده اســت. جوادي خاطرنشان كرد: 
امســال 1250 ميليارد تومان براي اســتفاده از سيستم هاي 
آبياري نوين صرف شده اســت و براي سال آينده نيز اعتباري 
 بيش از ايــن پيش بيني شــده كه نويــد روزهــاي بهتري 

را مي دهد. 
وي همچنين در پاسخ به پرسشي درباره تنظيم بازار و تامين 
ميوه شب عيد گفت: وزارت جهاد كشاورزي در عيد امسال از 
ميوه هاي داخلي استفاده مي كند و اكنون نيز ميوه هاي مورد 
نياز ذخيره شده و به اندازه نياز اســتان هاي مختلف، ميوه در 
انبارها و سردخانه هاي كشور وجود دارد و بدون ترديد از نظر 
ميوه شب عيد در هيچ نقطه كشور با مشكلي روبه رو نخواهيم 

بود. 

اجراي بدون محدوديت طرح آبياري تحت فشار
وزارت  صنايــع  و  خــاك  آب،  معــاون  همچنيــن 
اختصــاص  بــا  گفــت:  نيــز  كشــاورزي   جهــاد 
1300 ميليــارد تومــان براي اجــراي سيســتم هاي نوين 
آبياري، پيش بيني مي شــود 284 هزار هكتار از اراضي كشور 
 تا پايان ســال به روش هاي نوين آبياري تحت فشــار مجهز 

شوند. 
ســيدرحيم ســجادي دربــاره راهكارهــاي كاهــش 
كــرد:  اظهــار  كشــاورزي  بخــش  در  آب  مصــرف 
مصــرف كاهــش  روش  بهتريــن  حــال حاضــر   در 

 آب در ايــن بخــش تجهيــز اراضــي تحــت كشــت بــه 
شــيوه هاي نوين آبيــاري تحــت فشــار اســت و در كنار 
آن بهره گيــري از روش هــاي آبيــاري كم فشــار بــا هدف 

 انتقــال آب بــا لولــه و شــبكه هاي فرعــي بــه اراضــي 
تحت پوشــش اســت.  وي از اجراي بدون محدوديت طرح 
توســعه آبياري تحت فشــار در سراســر كشــور خبر داد و 
افزود: با توجه خاص دولت و وزير جهاد كشــاورزي به رشــد 
ســطح اجرايي آبياري تحت فشــار، تامين اعتبار مورد نياز و 
تضمين منابع براي سال هاي آتي، ســهميه اجرايي عمليات 
 آبياري تحت فشار در سراسر كشــور بدون محدوديت اعلام 

شده است. 

آبياري 8 ميليون هكتار اراضي كشاورزي به صورت 
تحت فشار

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي در امور آب، خــاك و صنايع 
با بيــان اينكه يك هشــتم اراضي آبــي به سيســتم آبياري 
تحت فشار مجهز هســتند، ادامه داد: طي ســاليان گذشته 
سياســت وزارت جهاد كشــاورزي تغيير كــرده و همواره بر 
آبياري تحت فشــار و احداث شــبكه هاي فرعي براي كاهش 
 مصرف آب تاكيد شده اســت؛ به گونه اي كه در حال حاضر از 

8 ميليــون هكتــار اراضــي آبــي كــه نيــاز بــه اجــراي 
 سيســتم آبيــاري تحــت فشــار دارند، يــك ميليــون و 
300 هزار هكتار در كشور مجهز به سيستم آبياري تحت فشار 

هستند. 
ســجادي گفت: رديف اعتبــاري اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري كــه در بودجــه ســال هاي گذشــته 300 ميليارد 
 تومان بوده اكنون به حــدود 1300 ميليارد تومان رســيده

 است. 

 در يك دهه آينده صورت خواهد گرفت

تجهيز اراضي کشاورزي به سيستم هاي نوين آبياري

4 هــزار صيــاد گيلانــي از آســتارا 
تا چابكســر، بــراي تاميــن معاش 
خانــواده خــود وابســته بــه دريا 
 و آبزيــان هســتند امــا پديــده 
چله خشــكي آنان را زمين گير كرده 
اســت. اين صيادان براي پهن كردن تورهــاي خود در خزر و 
تامين هزينه زندگي تنها 6 ماه از سال را فرصت دارند؛ 6 ماهي 

كه از نيمه مهر آغاز مي شود و در ابتداي بهار به اتمام مي رسد.
 

 40 روز در انتظار نزديك شدن ماهي ها به ساحل
ماهيگيران در اين روزها نه تنها با موج و سرما، كه گاه با دستان 
خالي دريا مواجه مي شوند، دوره هايي كه در آب هاي ساحلي 
تقريبا هيچ خبري از دسته هاي ماهي نيست؛ ايامي كه صيادان 
گيلاني به آن چله خشكي مي گويند چرا كه تقريبا 40 روز به 
طول مي انجامد. در اين روزها صيادان به ناچار ساحل نشــين 
مي شوند، تورها و كرجي هايشان را تعمير مي كنند و چشم به 
دريا در انتظار كولاكي هستند كه ماهي ها را به سمت تور آنها 

هدايت كند. 

  آب سرد رودخانه ها، عامل دوري ماهي ها از ساحل
مديرعامل اتحاديــه تعاوني هاي صيادي گيــلان گفت: چله 
خشكي اصطلاحي در جامعه صيادي است كه به دوره زماني 
اتلاق مي شــود كه صيد فوق العاده ضعيف و گاهي در نقاطي 
كاملا متوقف مي شود. يونس رمضاني اظهار كرد: چله خشكي 
به طور معمول از اول دي تا 10 بهمن ماه طول مي كشد اما در 
برخي سال ها اين زمان متغير است. وي افزود: در فصل زمستان 
برف ها كه آب مي شوند، آب هاي بسيار سرد كه صيادان گيلان 
به آن »زرخ آب« يعني آب سرد و سوزناك مي گويند؛ از سمت 
كوهستان ها به داخل دريا سرازير مي شوند و اين ماهي ها را از 

آب هاي ساحلي دور مي كند. 
  اسفند و فروردين دوره تخم ريزي ماهي ها

اين كارشناس شيلات ادامه داد: دوره زماني ديگري نيز هست 
كه صيادان گيلان به آن چله كوچك مي گويند، در اين زمان 
گرچه هوا سرد است ولي آب چندان سرد نيست و در اين مدت 
ماهيان به سمت ســاحل مي آيند. به گفته رمضاني، اين دوره 
نزديك به زمان تكثير طبيعي ماهيان و زمان كوچ ماهي ها از 
دريا به رودخانه ها براي تخم ريزي است. وي يادآور شد: اسفند 
و فروردين فصل تخم ريزي ماهيان است و به جز كفال، زالون و 
كيلكا كه در دريا تخم ريزي مي كنند، بقيه گونه هاي ماهي براي 

تخم ريزي به آب هاي شيرين و رودخانه ها مي آيند. 

 كاهش 17 درصدي صيد نسبت به سال قبل
اين كارشناس شيلات تصريح كرد: غذاي ماهيان از عمق يك 
متري تا 70 متري سواحل است و بيشتر گونه هاي آبزيان در 
اين عمق براي خوراك گردش مي كنند. وي گفت: صيادان پره 
و دام گســتر به طور معمول در اين عمق صيد مي كنند چرا كه 
انبوه ماهي ها اغلب در اين عمق هســتند. مديرعامل اتحاديه 

تعاوني هاي صيادي گيلان در ادامه وضعيت صيد امســال را 
ناگوار خواند و افزود: حاصل 10 هزار بار پره كشي )تور ريزي و 
جمع كردن تور ماهي گيري( از ابتداي مهر تاكنون تنها 804 
تن ماهي )ماهيان سفيد و كفال( بوده كه نسبت به پارسال 17 

درصد كاهش نشان مي دهد. 

   صيد بي رويه و آلودگــي آب؛ عوامل اصلي كاهش 
صيد

وي صيد غيرمجــاز و بي رويه، كم آبــي و آلودگي هاي مختلف 
خانگي، شــيميايي، صنعتي، بيمارســتاني رودخانه هاي محل 
تكثير طبيعي ماهيان دريايي و برداشــت بي رويه شــن و ماسه 
و در نتيجه از بين رفتن مكان هاي تخم ريزي آبزيان را از دلايل 

كاهش جمعيت ماهيان و به تبع آن كاهش صيد عنوان كرد. به 
گزارش ايرنا، وي درباره تاثير تكثير مصنوعي و رهاسازي ماهيان 
توسط شيلات گفت: گرچه سالانه 150 ميليون بچه ماهي توسط 
 شيلات گيلان رهاسازي مي شود اما 8 درصد به سفره صيادان باز

مي گردد. 

احياي رودخانه ها و حفظ زنجيره غذايي ماهيان
به گفته رمضاني، بخشي از بچه ماهيان رهاسازي شده در فرايند 
تكثير و تبديل به لارو، شماري زمان رهاسازي، تعدادي هنگام 
ورود به رودخانه ها و بخشــي هنگام توفاني شدن در دريا تلف 
مي شــوند. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي صيادي گيلان چاره 
كار را در مديريت و احياي رودخانه هــا و حفظ زنجيره غذايي 

ماهيان عنوان كرد. اميد مــي رود با مديريت منابع آبي، دريايي 
پاك و آبزياني سالم داشته باشيم تا دستان پينه بسته صيادان 

از صيد خالي نماند. 

  جمعيت ماهيان خاوياري خزر به سطح بحراني رسيد
تحقيقات اخير نشــان مي دهد كه حجم ماهيــان خاوياري 
درياي خزر به شدت كاهش يافته و به مرز بحراني رسيده است. 
الهام علي اكبر اوُا، رئيس موسســه جانورشناسي دانشگاه ملي 
آذربايجان با بيان اين مطلب درباره دليل كاهش حجم ماهيان 
خاويــاري درياي خزر گفــت: دليل اصلــي، ماهيگيري هاي 
غيرقانوني در سطح گســترده در رودخانه هاي منتهي به اين 

دريا و خود درياست. 

وي همچنين افزود: مطالعات علمي زلزله شناسي در بستر اين 
دريا ،حيات ماهيان خزر به ويژه ماهيان خاوياري اســتراگون 
را به شدت تهديد مي كند.  اين محقق، خالي كردن آب توازن 
كشتي هاي ورودي به اين دريا از درياي سياه را عامل ديگري 
براي كاهــش جمعيت ماهيان خاوياري عنــوان كرد و گفت: 
با خالي كردن آب توازن كشــتي ها، نوعــي حيوان معروف به 
شانه دار در اين دريا رشد كرده اســت كه به ماهيان خاوياري 
حمله مي كند.  همچنين شانه دار، انفيتوپلانكتون هاي درياي 
خزر كه غذاي اين ماهيان هستند را استفاده مي كند و از اين 
منظر هم حيــات ماهيان خاوياري را به خطــر مي اندازد. وي 
افزود: جمعيت شانه داران به شــدت در حال گسترش است و 

روزبه روز بر ماهيان خاوياري درياي خزر فشار مي آورند. 

چله خشكي، ماهي گيران را زمين گير كرد

صيادان گيلاني چشم انتظار ماهي ها
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اصناف

اتحاديه صنف خواربار فروشان تهران 
از سال 1331 فعاليت رسمي خود را 
آغاز كرده اســت و هم اكنون داراي 6 
هزار عضو با پروانه كسب معتبر است. 

اين صنف يكي از اتحاديه هاي بزرگ 
در راستاي ارائه خدمات در رابطه با مواد غذايي است و به عنوان 
آخرين حلقه زنجيره توزيع مســتقيما با مصرف كنندگان در 

ارتباط است. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشان در رابطه با اين صنف و وضعيت 
بازار در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: بزرگ ترين مشكلي 
كه ما در اين صنف با آن روبه رو هستيم در رابطه با مسائل امور 
مالياتي اســت. حوزه هاي مالياتي و مميزان محترم مالياتي با 
توجه به كار طاقت فرسا و سود تعيين شــده و مشخص براي 
واحدهاي صنفي نســبت به افزايش پايه ها و ضرايب مالياتي 
بدون هماهنگي با مجامع و كارشناسان اصناف اقدام كرده اند 
كه اين امر موجب دلسردي در انجام امور و عدم توانايي پرداخت 

در رابطه با ماليات شده است. 
صفر فرهمندجم افزود: افزايش سنگين بهاي برق به ويژه در 

ايام تابستان هزينه زيادي را روي دوش اعضا وارد مي كند. 
وي در ادامه به ديگر مشكلات اين اتحاديه اشاره كرد و اظهار 
داشــت: با توجه به اينكه واحدهاي صنفي اين اتحاديه داراي 
پروانه كسب معتبر هســتند و خود را ملزم به رعايت قوانين 
تعيين شده درباره حقوق مصرف كننده مي دانند لذا سازمان 
تعزيرات حكومتي بدون هماهنگي بــا اتحاديه هاي صنفي و 
شناخت كافي در رابطه با نحوه توزيع و فروش اجناس نسبت 
به جريمه اين واحدها اقدام مي كنند كه اعضای صنف در اين 
رابطه نيز شــكاياتي ارائه كرده اند؛ لازم به ذكر است كه اكثر 
تخلفات صورت گرفته در اين موارد به واحدهاي صنفي بدون 

پروانه كسب است. 
صفر فرهمندجم همچنيــن گفت: يكي ديگر از مشــكلات 
اين صنف كــه هم اكنون به طــور جدي اعضــاي اين صنف 
را در رابطــه با خريد و فــروش اجناس دچار مشــكل كرده 
اســت، وجــود فروشــگاه هاي بــزرگ و زنجيــره اي مانند 
 seven ،هايپراســتار، خانه و كاشــانه، افق، كورش، جامبو
و يــاران دريان اســت و بــا توجه بــه اينكه تشــكيل اين 
فروشــگاه هاي بزرگ كه از طريق گروه هاي خاصي كه داراي 
منابع مالي و پشــتيباني كلان هســتند، صــورت مي گيرد 

اين موضوع باعث مي شــود تهيه اجنــاس در مقياس و تيراژ 
 بالا و ارائه آن بــه مصرف كنندگان با كمترين ســود صورت

 گيرد. 
اين موارد ســبب كاهش فروش واحدهاي صنفي و درنتيجه 
آن، كاهش درآمد منطقي و قانوني اعضای تحت پوشش شده 
اســت. همچنين اطمينان مردم از اعضا مورد ســوال و بحث 
قرار مي گيرد و اعضاي صنف نيز مبادرت به تعطيلي يا فروش 

واحدهاي صنفي يا تغيير شغل مي كنند. 
رئيس اتحاديه خواربار فروشــان تصريح كرد: ســود حاصل 
ميانگين از فروش اجناس 10 تا 12 درصد است. اين در حالي 
است كه به محض بازگشايي روزانه مغازه توسط كسبه، 5 درصد 
هزينه شــامل هزينه هاي آب و برق و تلفن و عوارض بر دوش 

مغازه داران است. 
فرهمندجم ادامه داد: وضعيت حال حاضر بازار تعريف چنداني 
ندارد و بازار در حال ركود اســت. عرضه بيشتر از تقاضاست و 
شــركت هاي پخش و واحدهاي توليدي اجناس زيادي دارند 
كه در اين حالت ركود مجبور به دريافت چك در ازای فروش 
اجناس بوده يا اجناس خود را به صورت اشانتيون ارائه كنند.  
در حال حاضر نه تنها در بازار خواربار افزايش قيمت نداشته ايم 

بلكه در بعضي موارد قيمت اجناس پايين هم آمده است. 

اهميت حضور در نمايشگاه هاي داخلي و بين المللي
صفر فرهمندجــم همچنيــن دربــاره اهميت حضــور در 
نمايشــگاه هاي بين المللي و داخلي اظهار داشــت: برگزاري 
نمايشگاه ها حسن و مزاياي بسيار خوبي براي دست اندركاران 

صنعت غذايي تمامي استان ها و كشور دارد. 
يكي از اين مزايا، آشــنايي و تبادل تجربيات خواربارفروشان 
و صاحبان صنف با يكديگــر در مدت زمان كوتــاه و مكاني 
مشخص است. از طرفي نمايشگاه ها مي توانند فرصت مناسبي 
براي معرفي جديدترين محصولات غذايي در طول ســال نيز 
باشند. اما مزيت ديگر برپايي نمايشگاه را مي توان ايجاد فرصت 
مناسب براي برقراري ارتباط با شــركت هاي معتبر داخلي و 

خارجي دانست كه از اهميت بالايي برخوردار است. 
برپايي نمايشــگاه همچنين مي تواند به موضوع ارائه آخرين 
دســتاوردهاي فني شــركت هاي داخلــي و خارجي كمك 
قابل توجهي كند. دراختيارگذاردن فرصت ها، اتحاد، قراردادها 
و پيشرفت و توسعه فعاليت هاي اقتصادي شركت كنندگان از 

ديگر مزاياي نمايشگاه هاست. تجربه اي كه خود ما از حضور در 
يكي از نمايشگاه هاي بين المللي كسب كرديم، تعيين قيمت 
توليد حبوبات بود.  در نمايشــگاه، شركت كنندگان همچنين 
مي توانند نمايندگان فعــال براي خود پيــدا كنند، نيازهاي 

مشــتريان را شناســايي و تامين كنند و از تبليغات گسترده 
جهت كســب اعتبار و معرفي بهتر شــركت و محصولاتشان 
بهره ببرند. نمايشــگاه هايي كه در ايران برگزار مي شــود، در 
سطح بين المللي است. افزايش درآمد صنايع كشورها همراه با 

درآمد ملي آنها، افزايش قدرت خريد را سبب مي شود كه اين 
امر خود، تغيير ميزان توليد را به دنبال دارد. نمايشــگاه هايي 
 كه در كشــور مــا برگــزار مي شــود از ســطوح بين المللي 

برخوردار است. 

 رئيس  اتحاديه خواربار فروشان در گفت وگو با »كسب وكار« اظهار داشت 

رقابت سرسخت فروشگاه هاي زنجيره اي با  اصناف 

رئيــس اتحاديه نان ســنگك تهران 
نســبت به گزارش هاي منتشر شده 
دربــاره تخلــف در پخــت و قيمت 
نــان واكنش نشــان داد. بر اســاس 
گزارش هاي منتشر شده در روزهاي 
اخير برخي نانوايان اقدام به تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و 
نان به اصطلاح »شبه دولتي« پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد 
به دست مردم مي رسانند. از سوي ديگر نانوايي هاي دولتي هم 
هستند كه بخشــي از آرد خود را به پخت كيك و كلوچه هاي 
محلي اختصاص داده اند تا شــايد بتوانند از اين راه، بخشي از 
هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كــه دود اين رفتار 
به چشــم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رســد كه دولت 
بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه كه 
مســئولان مي گويند، يك واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيك و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگك 
تهران در گفت وگو با »كسب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در 

اين صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافــه مي كند: تمــام نانوايي ها ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب 

كنند، كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دسته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقــدام به پخت نــان مي كنند هم ملــزم به رعايت 
نرخ هاي مصوب هســتند و در صورت درخواســت مشتري و 
ســفارش نان به صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت 

هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگك تهران همچنين درباره تخلف در 
پخت كيــك و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشــت: اين تخلف 
بسيار سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و 
گزارش هاي رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 

محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده 
بود كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و 
نان براي افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دســته از 
نانوايي هايي كه متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هســتند و 
از دولت، آرد دولتي نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه 
خود مدنظر دارند، آرد را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز 

به قيمت آزاد بفروشند. 
در اين ميان، البته مقامات دولتي عنوان مي كنند كه تنها 30 
درصد از نانوايي هاي هر شــهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم 
دريافت مي كنند، اما مابقي آرد يارانــه اي دريافت كرده و نان 
يارانه اي يا دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مردم مي دهند، اين 

در حالي است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي 
آزادپز حتما به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين 
نانوايي ها، نان آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند 
نانوايي هايي هم كه در واقع، آزادپز نيســتند و آرد را يارانه اي 
دريافت مي كنند، اما در اين ميان نان را به نرخ مصوب به دست 

مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اســاس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، 
بخشي از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند 
تا آنها با اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، 
نان پخته و دســت مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، 

بلكه با نرخ آزاد كه برخي فعالان بازار از آن به نان شــبه دولتي 
تعبير مي كنند؛ ناني كه تنها بخشي از آردش دولتي است، اما 

قيمتش آزاد است. 
بر اســاس اين گزارش، ايــن تخلف برخي نانوايــان در حالي 
صورت مي گيرد كه به نظر مي رســد نظارت هــاي دقيقي بر 
نانوايي ها نيست و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان هم كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و 
تخلفات را شناسايي كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها 
از خود نشــان نمي دهند، بنابراين اين مردم هستند كه نان را 
كه قوت غالب اكثرشان هم هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت 

مي كنند. 
البته پخت نان بــه صورت آزادپــز و غيردولتي، بيشــتر در 

نانوايي هاي شمال شــهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي 
شود مردم اين منطقه، چندان واكنشــي به تغييرات قيمتي 
احساس نمي كنند و از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند 
كه افزايش 500 تا 1500 توماني نان، ممكن اســت براي آنها 
چندان قابل توجه نباشــد اما در همين مناطــق، افرادي هم 
هســتند كه خدمات رســان به اين مردم اند يا سر پروژه هاي 
ســاختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم مجبورند به 

خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبادل آرد ميان نانوايان دولتي و آزادپز حرف بزنند، اما 
آنگونه كه لابه لاي حرف هايشان مي گويند، تامين آرد دولتي از 
نانوايي هايي كه سهميه دريافت مي كنند، چندان كار مشكلي 

نيست و يك نانوايي آزادپز به راحتي مي تواند با پرداخت اندكي 
پول به نانواياني كه آرد يارانه اي دريافت مي كنند، بخشي از آرد 
آنها را صاحب شــود. اما اين تبادل آرد، به اصطلاح به صورت 

زيرميزي صورت مي گيرد و شايد مشهود نباشد. 
در عين حال، نانوايي هايي هم هستند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم 
هم كه به طور مشخص، شــاخصه هاي يك نانوايي آزادپز را به 
لحاظ پخت نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، 
به هر قيمتي كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهند و نان 
را خريداري مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت 
بيشــتري روي نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي توان اين 

موضوع را به همه آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

 با متخلفان در فروش نان برخورد مي کنيم
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

صرفه جويی در مخارج خانه
اينقدر هزينه های زندگی زياد شــده و هر روز شک جديدی به بازار اقلام 
مصرفی مردم وارد می شود كه بايد از كوچترين گزينه ها به عنوان يک راه 
صرفه جويی در هزينه ها اســتفاده كرد. محيط خانواده يک مكان مستعد 
برای صرفه جويی در هزينه ها است و نقش خانم ها صدالبته بسيار پررنگ 
اســت. يكی از راه هايی كه می توان به اقتصاد خانواده كمک كرد، درست 
مصرف كردن مواد موجود در منزل است؛ در اين باره ما به شما راهكارهايی 

پيشنهاد می كنيم: 
 خانم های خانه دار به جای اينكه خيار شور را با قيمت بالا از مغازه بالايی 
خريداری كنند، مي توانند به راحتی در منزل آن را تهيه كنند. پشتی های 
قديمی كه معمولا يادگار جهيزيه خانم ها هســتند، ممكن اســت بعد از 
چندين سال رنگ و رو رفته و كهنه شوند. آنها را دور نيندازيد، بلكه قسمت 
رويي آنها را جدا كنيد و از آن به عنوان پادري در منزل استفاده كنيد. شما 
مي توانيد به راحتي شكل هاي متنوعي نيز به پادري خود بدهيد. هميشه 
پيش مي آيد كه ظرف ترشي خالي مي شود، ولي هميشه مقدار قابل توجهي 
سركه در ظرف باقي مي ماند؛ براي اينكه در مخارج خود صرفه جويي كرده 

باشيد، با استفاده از سركه باقي مانده دوباره ترشي درست كنيد.

راهكارهاي مديريتي براي بهبود كيفيت كار
يكي از راهكارهاي مهم براي كيفي سازي كار در شركت ها و سازمان ها اين است 
كه به جاي آنكه سعي كنند به كاركنان خود انگيزه دهند، از بي انگيزه شدن آنها 
جلوگيري كنند. تعداد زيادي از پرسنل وقتي يک كار جديد را آغاز مي كنند، 
بسيار شيفته و علاقه مند هســتند. طبق تحقيقات در ۸۵ درصد شركت ها و 
سازمان ها، انگيزه پرسنل در 6 ماهه اول به سرعت كاهش مي يابد و در سال هاي 
بعد نيز روحيه آنها بدتر خواهد شد. اين مشكل به اصول و مباني مديريت مربوط 
مي شود. يعني هم به سياست هايي كه شركت ها و سازمان ها در مديريت كردن 
نيروهايشان به كار مي گيرند و هم به روابطي كه مديران به صورت فردي به وسيله 
گزارش هاي مستقيم خود برقرار مي كنند، ارتباط دارد. تحقيقات نشان مي دهد 
كه چگونه رفتار و عملكــرد مديران، بي انگيزگي پرســنل را افزايش مي دهد. 
 همچنين نشان خواهد داد كه مديران براي تغيير اين وضع چه كاري مي توانند 
انجام دهند.   براي آنكه علاقه و شيفتگي را كه كاركنان در ابتداي شروع كار خود 
دارند حفظ كنيم، مدير بايد 3 هدفي را كه عده زيادي از كاركنان در كار خود در 

پي آن هستند، بفهمد و سپس آنها را برآورده كند. اين اهداف عبارتند: 
برابري: در مسائلي مثل دستمزد، مزايا و امنيت شغلي با پرسنل به طور عادلانه 

و برابر رفتار شود. 
موفقيت: احساس افتخار كردن از شغل و كارفرما.

همراهي و رفاقت: داشتن روابط خوب و پربار با همكاران.

آنهايی موفقند كه بتوانند درآغاز  كار خلق كنند
تعداد زيادی از شركت ها و توليد كنندگان در زمان آغاز فعاليت با يک چشم انداز 
و آينده ای روشــن آغاز به فعاليت می كنند و عمدتا با يک فكر نو و يک ايده 
خلاقانه در محصول، فرايند و يا فروش وارد بازار رقابت می شوند و تعدادی به 
علت خلاقيت فوق العاده اوليه در يک مدت زمان كوتاهی به موفقيت های بزرگ 
دست می يابند اما پس از مدتی توسط يک رقيب جديد و يا به دلايل متعدد 

ديگر كم رنگ تر می شوند و در بازار رقابت جايگاه خود را از دست می دهند.
نكته قابل توجه در عدم موفقيت اكثر بنگاه های اقتصادی، ناتوانی های مالی 
در حل مسائل جاری و يا دســت نيافتن به اهداف از پيش تعيين شده براي 
سودآوری مورد نظر است.در علم مديريت يكی از خطاهای بنيادين هنگام 
قضاوت، خطای اســنادی و يا خطای خودخدمتی است كه مديران بيشتر 
بنگاه های اقتصادی كه با عدم موفقيت مواجه می شوند، به اين نوع خطای رايج 
پناه می برند و عوامل خارجی را عامل شكست خود دانسته و تاثيرات عوامل 
داخلی را كم رنگ می دانند. البته اين نكتــه كه عوامل خارجی در توفيق و يا 
عدم توفيق بنگاه های اقتصادی دارای نقش موثری هستند، قابل انكار نيست 
اما بی شک نقش اساسی در موفقيت سازمانی را عوامل داخل سازمانی بازی 
می كنند.سوالی كه مطرح می شود اين است كه در اين محيط پويا كه هر روز با 
تغييرات عمده ای روبه رو است، چگونه می توان ايستادگی كرد و عوامل داخلی 

را متناسب با آن مديريت كرد.
بهترين جواب به اين سوال را جک ولش ،موفق ترين مدير عامل شركت جنرال 
الكتريک مطرح می كند: »در محيط های پويا، وقتی نرخ تغييرات برون سازمانی 

از نرخ تغييرات درون سازمانی فراتر می رود، مرگ سازمان نزديک می شود.«
آری بايد ســرعت تغييرات و شناســايی آينده و برنامه ريزی برای آن را در 
برنامه های استراتژيک كوتاه مدت بررســی كرد و با يافتن راهكار برای حل 

بحران های پيش رو و يا تبديل آنها به فرصت انديشه كرد.
راهكار حل اين مساله بی شــک در نوآوری و خلاقيت سازمانی نهفته است. 
البته نه نوآوری در محصول، فرايند و فروش بلكه نوآوری دراستراتژی و تفكر 

سازمانی. 
منظور از استراتژی نوآورانه اســتراتژی كسب و كار، يک بنگاه با هدف ايجاد 

ارزش جديد برای مشتری و بنگاه است. 
با اين استراتژی، بنگاه اقتصادی با تغييرات پديد آمده در بازار هماهنگ می شود 
و آنها را به عنوان فرصت های بالقوه كسب و كار می بيند و با تحليل آينده بستر 

مناسبی برای استفاده بهينه از اين فرصت ها را مهيا می كند.
امروزه همان گونه كه ما با بنگاه ها كار كرده ايم، می بينيم كه تمركز نوآوری 
تنها بر محصولات قرار داده می شود و بيشتر درخواست های نوآورانه به بهبود 

محصولات در حال توليد و يا خلق يک محصول جديد ختم می شود.
اين در حالی است كه به گفته پيتر دراكر »نوآورترين محصول در بازار ممكن 
است قادر نباشد تا در مقابل محصول با نوآوری كمتری رقابت كند كه الگوی 

كسب و كار برتر و منحصر به فردی دارد«
در نتيجه، نوآوری استراتژی فرايند به كارگيری انديشه خلاقانه نه فقط برای 

محصولات و اختراعات بلكه برای كل الگوی كسب و كار شركت است.

پيشنهاد

پيشرفت

خلاقيت

چيزی باشيد که هستيد
داشتن يک تجارت كوچک برای بسياری از افراد يک روياست و ترس از ناموفق بودن در اين زمينه اغلب افراد را از تحقق بخشيدن 
به آن باز می دارد. ندانستن نحوه جذب مشتری، ناتوانی در ساخت وب سايت يا تعامل در دنيای تجارت، مشتاق ترين های دنيای 

تجارت را نيز كمی مردد می كند. در زير ۷ پيشنهاد برای داشتن يک تجارت موفق آمده است.

  تجارتی را که با آن آشنایی دارید، به راه بيندازید
 در ابتدا با عرضه يک محصول تجاری كوچک يا ايده ای كه كمی با آن آشنايی داريد، شروع كنيد. مثلا اگر عكاس هستيد، می توانيد 
يک آتليه عكاسی داير كنيد يا خدمات عكاسی ارائه دهيد. توجه داشته باشيد كه اگر در مورد محصول يا خدمتی كه ارائه می دهيد، 
آگاهی داشته باشيد، پيشرفت بهتری در آن خواهيد داشت. می توانيد اين علاقه خود را با ديگران در اينترنت به اشتراک بگذاريد و 

از آنها راهكارهای پيشرفت را ياد بگيريد يا حتی همين افراد می توانند در آينده مشتريان احتمالی شما شوند. 

   از کم شروع کنيد
 يكی از اشتباهاتی كه بيشتر افراد دارند، اين است كه فكر می كنند بايد در ابتدا همه چيز داشته باشند. بهتر است اول با ساخت 
وب سايت و بازاريابی آنلاين شروع كنيد تا با نحوه جذب مشتری آگاه شويد. زمانی كه در اين كار موفق شديد و توانستيد مشتری 

جذب كنيد و از اين راه درآمد كسب كنيد، می توانيد خود را وقف اين كار كنيد و به طور جدی آن را دنبال كنيد.

  باید خودتان را خوب شناخته باشيد
قبل از راه اندازی يک تجارت سعی كنيد نوع شخصيت خود را بشناسيد. آيا درون گرا هستيد و نمی توانيد با غريبه ها به 
خوبی ارتباط برقرار كنيد و يا مشتريان را به سمت خود بكشانيد؟ اگر اين گونه باشيد، مطمئن باشيد كه تجارت موفقی 
نخواهيد داشت. در اين مورد بهتر است يک وب سايت بسازيد و سعی كنيد به طور غير حضوری يعنی از طريق ايميل، 
چت كردن آنلاين يا از طريق تلفن با افراد ارتباط برقرار كنيد؛ اما اگر شخصيت برون گرا داريد و از برقراری ارتباط با افراد 

لذت می بريد، بهتر است خود را فقط محدود به داشتن سايت و ارتباط غيرحضوری نكنيد.

  به حراجی ها توجه کنيد
 حراجی ها يک تجارت يا وب سايت تجاری را سرپا نگه می دارند. به چيزهايی كه مردم می خواهند و قيمتی 

كه از نظر آنها مناسب است، توجه كنيد. بدين ترتيب آنها هميشه تجارت شما را پشتيبانی خواهند 
كرد و موفقيت تجارتتان را تضمين می كنند. به هر نوعی برای حفظ مشتريان فعلی خود و كسب 
مشتريان جديد تلاش كنيد. در دنيای اينترنت اگر يک نفر از شما ناراضی باشد و آن را با ديگران در 
ميان بگذارد، شما ده مشتری احتمالی خود را از دست خواهيد داد. به دنبال راه های ارائه خدمات 

فوق العاده بگرديد و برای مشتريان هميشگی خدمات ويژه ارائه دهيد. اگر آنها از شما راضی باشند، همه 
جا در موردتان صحبت خواهند كرد.

 
دنبال یک بازار تثبيت شده بگردید

شايد شما در زمينه عكاسی زير آب جزو برترين ها باشيد، اما اگر افراد درباره اين رشته آگاهی 
نداشته باشند، تلاش های شما در آن حوزه درآمد چندانی برايتان نخواهد داشت. بسياری 
اوقات صاحبان تجارت های كوچک سعی می كنند بازارهای خود را در بهترين جا راه 

بيندازند، اما ممكن است در آنجا مشتريان زيادی كه توان پرداخت قيمت های بالا را 

داشته باشند، وجود نداشته باشند. اگر اول به يک بازار تثبيت شده مثل عكاسی فكر كنيد و بعد به دنبال گرفتن تخصص مثلا در 
عكاسی زيرآب باشيد، موفق تر خواهيد بود.

 
  برای خود هدف و طرحی در نظر داشته باشيد

همه می دانيم كه هر تجارتی نياز به يک طرح دارد، اما داشتن طرح های احتياطی در اين زمينه نقش بسيار مهمی دارند، هيچ 
وقت از شكست نااميد نشويد؛ زيرا بسياری از صاحبان تجارت موفق امروزی از شكست های خود درس گرفته اند و سعی كرده اند 

طرح های جديد ديگری را برای رسيدن به موفقيت دنبال كنند.

  کاری کنيد که یافتن شما برای افراد آسان باشد
 برای خريد محصولات يا خدمات شما افراد بايد بتوانند شما را پيدا كنند. اين روزها چه تجارت آنلاين داشته باشيد، چه تجارت 
غير آنلاين، بايد حداقل يک وب سايت در اينترنت داشته باشيد و با افراد در شبكه هاي اجتماعی مانند فيس بوک از طريق ساخت 
صفحه هواداران، در ارتباط باشيد. در غير اين صورت خيلی از مشتريان بالقوه خود را از دست خواهيد داد. اگر می خواهيد مشتريان 
را به مكان فيزيكی يعنی مغازه خود بكشانيد، حتما سعی كنيد در فهرست Google Places قرار بگيريد. ليست سايت های 

محلی مانند Yelp را چک كنيد تا مطمئن شويد كه اطلاعات شما صحيح وارد شده اند و لينكی 
هم به سايت شما داده شده است. اگر تجارت آنلاين داريد، مطمئن شويد كه در دايركتوری ها 
و سايت های آگهی نام سايت شما نيز وجود دارد. بهينه سازی سايت را فراموش نكنيد و سعی 

كنيد با سايت های مشابه تبادل لينكی برقرار كنيد.

7 نکته باریک تر از مو برای یک تجارت موفق

»آف« های خواستنی
حراج

هنر و علم ايجاد كسب  و كار نوپا در تحولات اقتصادی
در آينده، به دهه اخير نگاه می كنيم و از آن به عنوان دوران آغاز تحول اقتصادی و 
يک پديده خاص جهانی ياد خواهيم كرد. دقيقا همان گونه كه به انقلاب علمی در 
قرن شانزدهم و انقلاب صنعتی در سده هجدهم نگاه می كنيم. ما در حال حاضر 
در ابتدای انقلاب كارآفرينی هســتيم كه كيفيت زندگی را برای تمام ساكنان 

زمين تغيير خواهد داد. 

موانع کارآفرینی  
در 40 سال گذشته، با فرا رســيدن موج های جديد فناوری، استارت آپ ها به 
نوآوری های خود ادامه داده اند؛ اما ميزان اين نوآوری ها با موانعی محدود شده بود 
كه اكنون در آغاز راه درک آنها هستيم. در سال های نه چندان دور استارت آپ ها 

به عوامل زير محدود بوده اند:
1  چرخه های طولانی توسعه فناوری )زمانی كه طول می كشد ايده را به يک 

محصول تبديل كنند.(
2 هزينه های زياد رسيدن به اولين مشتری )هزينه های توليد محصول(

3 ساختار صنعت سرمايه گذاری روی كسب  و كار ها )تعداد محدود بنگاه های 
سرمايه گذاری و محدوديت آنها در مبالغ سرمايه گذاری(

4  دانش و تخصــص لازم در مورد نحوه راه اندازی كســب  و كارهــا ) كه در 
محدوده های جغرافيايی معينی مانند سيليكن ولی، بوستون و نيو يورک متمركز 

بودند.(
5  درصد شكست كسب  و كار های نوپا )ايجاد كسب و كارهای جديد از قوانين 
خاصی پيروی نمی كردند و بيشتر بر مبنای شانس راه اندازی و موفق می شدند.(

6 انطباق كند و آهسته شركت ها، سازمان های بزرگ و دولت ها با فناوری های 
نوين. خوشبختانه در طی سال های اخير تغييرات زيادی در اين موارد رخ داده 
است. نه تنها فرايند توليد سريع تر و هزينه های رسيدن به مشتری بسيار كاهش 
يافته، بلكه سازمان هايی علم شروع يک اســتارت آپ را بررسی كرده اند و آن را 
توســعه داده اند و اين دانش را در اختيار كارآفرينان گذاشته اند. به گونه ای كه 
بســياری از موانع و محدوديت های موجود برای ايجاد كسب  و كار و نوآوری به 

يک باره در حال برداشته شدن هستند.

فشرده شدن چرخه  ایجاد محصول
 در گذشته زمان لازم برای ايجاد اولين نسخه از محصول، ماه ها و يا سال ها به طول 
می انجاميد. محصولی كه كاملا منطبق بر حدس موسسان آن از نياز مشتريان  بود؛ 
يعنی تمام ويژگی های يک كالای موفق را در همان نسخه اوليه اجرا می كردند، 
كه زمان زيادی می برد؛ اما با گذشت زمان كسب  و كارها بعد از تحويل محصول 
به مشتری، متوجه می شدند كه مشتريان در واقع درصد بيشتری از ويژگی های 
محصولات را لازم نداشته اند و از آن استفاده نمی كنند. به عبارت ديگر موسسان 
كسب  و كار، فرضيات اشتباهی در مورد نياز های واقعی مشتريان داشتند و تلاش 
نسبتا زيادی برای ايجاد ويژگی هايی كه مورد اســتفاده قرار نمی گرفت، هدر 
می دادند. خوشبختانه امروزه، كســب و كارهای نوپا از روش های ديگری برای 
ساخت محصول استفاده می كنند؛ به  جای طراحی و ايجاد هر ويژگی  قابل تصور، 
سعی می كنند حداقل ويژگی های لازم را دركوتاه ترين زمان ممكن ايجاد كنند. 

راهنما راهکار

كارشناس تضمين كيفيت با ۵ سال سابقه؛ مهندس 
پليمر با ۷ سال ســابقه مرتبط؛ حسابدار با 2 سال 
ســابقه كار و... اگر آگهی های استخدام نشريات را 
ورق بزنيد، سطر دوم هر كدام از آنها جملاتی شبيه 

سطرهای ابتدايی اين نوشته است. 
سابقه كار برای كسانی كه در بازار كار می خواهند 
برای خود شغلی دست وپا كنند، از تخصص و مدرک 
هم مهم تر است. شركت ها و سازمان های مختلف 
ترجيح می دهند از بين متقاضيان كسانی را انتخاب 

كنند كه تجربه و سابقه كاری داشته باشند. 
اصول مديريتی هم حكم می كند كه وقتی كسی را 
می خواهيد استخدام كنيد، به سراغ كسانی برويد 
كه پيشــتر در آن حرفه كار كرده انــد و از زيروبم 

آن خبر دارند اما از خواســت و رويكرد مديران كه 
بگذريم، اين سوال برای متقاضيانی كه مشتاقانه در 
جست وجوی شغل هستند پيش می آيد كه آنها كه 
تازه از درس و مشق و دانشگاه فارغ شده اند و در پی 

كسب درآمد هستند، سابقه كار از كجا بياورند؟! 
دانشجويانی كه حالا تبديل به نيروی آماده ای برای 
ورود به بازار كار شده اند، با كابوسی مواجه می شوند 
به نام سابقه كار؛ سابقه ای كه هرچه تعداد سال های 
آن در آگهی های استخدام بيشتر باشد، برای آنها 
ورود به آن موقعيت شــغلی را ســخت تر می كند. 
اما برای اين مشــكل راه حل هايی هم وجود دارد. 
افرادی هم كه تخصص فنــی دارند بايد در ابتدای 
راه قيد درآمد را بزنند و دوره های كارآموزی را در 

شركت های معتبر بگذرانند تا علاوه بر اينكه توانايی 
خود را در يک محيط واقعی بســنجند، بتوانند در 
برابر آگهی های اســتخدام هــم حرف هايی برای 

گفتن داشته باشند. 
همكاری با استادان دانشگاهی هم در پروژه هايی 
كه معمولا سود مالی آن به جيب استاد می رود، راه 
خوبی برای تجربه اندوزی و دست وپا كردن سابقه 

كاری مرتبط با مدرک دانشگاهی است.
آدم های باهوشــی هم پيدا می شــوند كه ترجيح 
می دهند در شركت هايی كه متعلق به دوستان و يا 
آشنايان آن هاست مفت و مجانی وظايفی را برعهده 
بگيرند اما در پايان از آنها يک سابقه كاری بگيرند 
كه در آينده شغلی شان بسيار تاثيرگذار خواهد بود.

دغدغه سابقه کار مرتبط

صرفه جويی با نزديک شــدن به ايام عيد معنای عميقی پيدا می كند. 
اعضای خانواده در اين روزها خريدهای كلی به ويژه برای لباس  انجام 
می دهند اما هزينه های خريد لباس در اين روزها سرســام آور اســت. 
برای اينكه ته جيب تان چند تومانی هم كه شــده باقــی بماند، بهتر 
است كه فصل حراج را از دســت ندهيد. اغلب فروشگاه ها لباس هايی 
را كه از سال گذشــته در انبارهای خود دارند، يكی دو ماه مانده به عيد 
عرضه می كنند تا در روزهای پايانی ســال محصــولات جديد خود را 
در ويترين ها قرار دهند. به همين خاطر ايــن روزها بر در و ديوار همه 

فروشــگاه ها اعلان هاي چندين درصد تخفيف به چشم می خورد و به 
اصطلاح همه چيز آف خورده است. با سر زدن به پاساژها و فروشگاه های 
لباس به راحتی می توانيد لباس هايی با قيمت های مناسب خريداری 
كنيد تا مجبور نباشــيد در روزهای نزديک به عيد با چند برابر قيمت 
وســايل مورد نياز خود را بخريــد. انواع لباس های خانگــی و بيرونی 
از تخفيف هايی بيــن 10 تا ۵0 درصــد برخوردار هســتند و فرصت 
 مناسبی برای خانواده ها فراهم شده است تا از صرف هزينه های گزاف 

پرهيز كنند.


